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Přístřešek zázemí technických služeb
u čp. 100 - probíhající stavba.

Přístřešek zázemí technických služeb
u čp. 100 - probíhající stavba.

Oprava zadní cesty ke Klikarovým
za p. Kmínkem + propojka nahoru na Seidlov.

Asfaltování po opravách cest.

Čištění dešťové kanalizace.

Odvoz, vyčištění a uzavření bioskládky
v Horním Lánově. 

Oprava zadní cesty ke Klikarovým
za p. Kmínkem + propojka nahoru na Seidlov.

Oprava přerušené dešťové kanalizace
v Horním Lánově u Půlpánových.

Oprava mostu č. 4.

Přístřešky na kontejnery u školky
v Prostředním Lánově.

Oprava mostu č. 4.

Rekonstrukce stodoly zahájena.

Pokládka optického vedení internetu, KTV
+ napájení pro altán za prodejnou p. Luksíka.

Oprava cesty na Hejdučák ke Tryznovým.

Oprava kanalizace na zadní cestě
u Pohořelých.



 Milí občané Lánova,
rok 2024 pomalu končí, a protože je tento Zpravodaj 
poslední v tomto roce, pojďme trochu rekapitulovat, co se 
nám povedlo a na čem ještě pracujeme.

Mosty

Už v únoru nás překvapila havárie mostu č. 5 (u gumárny), 
kde došlo k poškození mostního pilíře, jehož oprava trvala do 
letních měsíců. Realizace opravy, kterou prováděla firma 
Vektra Libenice, by nebyla možná bez významné finanční 
podpory Královéhradeckého kraje, který na tento projekt 
poskytl dotaci ve výši 1 milion korun. Tato částka pokryla 
většinu nákladů a umožnila nám provést potřebné práce.

Následně se během srpna firma Vektra Libenice přesunula na 
most č. 4 u Malínských. Tento projekt byl dlouho v plánu
a bylo už naprosto nezbytné pustit se do opravy mostu, který 
v posledních letech vykazoval výrazné známky opotřebení. 
Rekonstrukční práce na mostu č. 4 u Malínských pokračují
a nyní usilujeme o to, aby bylo přes zimu předběžně 
povoleno jeho užívání.

Cesty

Během léta se podařilo dokončit zpevnění cesty vedoucí
k lokalitě u Fery. Tento projekt byl realizován s cílem zajistit, 
aby cesta odolala náročným povětrnostním podmínkám, 
které ji v minulosti často poškozovaly. Zejména nátok vody, 
který při silných deštích či tání komunikaci značně poškodil. 

V říjnu proběhla údržba cesty ke Klikarovým, která je vlastně 
slepou odbočkou pod Kubešovými a z které vede odbočka na 
Seidlov. Práce zahrnovaly obnovu povrchu s využitím 
asfaltového recyklátu.

Obec nedávno dokončila úpravu cesty pod Bínou. Jedná se
o spodní část cesty na Bínu, která byla opatřena novým 
asfaltovým povrchem. Tento zásah zajistí lepší sjízdnost
a pohodlnější průjezd pro všechny uživatele.

Všechny opravené cesty nyní splňují vyšší standardy, a to 
nejen z hlediska kvality, ale i bezpečnosti. Děkujeme všem 
obyvatelům za trpělivost během prací a věříme, že opravené 
úseky přinesou větší komfort každodenního pohybu. Údržba 
byla provedena tak, aby zajistila lepší sjízdnost a bezpečnost 
cest, zejména během nepříznivého počasí. Tyto zásahy jsou 
součástí dlouhodobé snahy obce o zlepšení místní 
infrastruktury s ohledem na udržitelnost.

Jak cestu u Fery, tak ke Klikarovým se nám podařilo opravit
i díky novému pásovému rypadlu, které obec zakoupila, 
rovněž se díky tomuto stroji podařilo odvodnit hasičské 
hřiště a pozemky manželů Kapešových v Horním Lánově.

Technické zázemí v čp. 100 
Obecní budova čp. 100 (bývalá školní jídelna) prošla
v uplynulých měsících významnou proměnou. V rámci 
modernizace a zlepšení infrastruktury bylo v tomto objektu 

vybudováno nové technické zázemí, které bude sloužit pro 
potřeby obce. Stavební práce zahrnovaly úpravy vnitřních  
prostor, vytvoření skladovacích místností, rozšíření 
elektroinstalace a instalaci nového vybavení pro usnadnění 
technické údržby obecního majetku. Součástí projektu bylo 
také vytvoření velkého krytého stání pro obecní vozidla. 

Nové zázemí poskytne zlepšené podmínky pro správu obce, 
údržbu veřejných prostranství a podporu dalších aktivit. 
Očekáváme, že tato investice zefektivní provoz a přispěje
k lepší péči o obecní majetek. Prvotním důvodem přesunu 
technického zázemí byla potřeba opustit stávající nevyho-
vující objekt staré stodoly v centru obce, která nyní prochází 
rekonstrukcí.

Tento krok je součástí širšího plánu modernizace obecní 
infrastruktury, na který bychom rádi navázali dalšími 
projekty v blízké budoucnosti.

Hospůdka na hřišti

Na našem sportovním hřišti byla dokončena stavba nového 
zázemí – hospůdky, která už teď slouží nejen návštěvníkům 
sportovních akcí, ale i všem místním obyvatelům. Tento 
projekt, na který jsme čekali dlouho, byl úspěšně zkolau-
dován a nyní již nic nebrání jeho plnému provozu.

Co obnášela stavba?
Stavba hospůdky byla náročným projektem. Objekt byl 
navržen tak, aby splňoval všechny požadavky na funkčnost
a pohodlí. K dispozici je moderní kuchyně a příjemné 
prostředí pro návštěvníky, venku pak prostorná terasa pro 
posezení, kterou zbudoval pan Vladimír Mauer, současný 
nájemce, který na tomto projektu s obcí spolupracoval
a jemuž tímto dodatečně děkuji. Hospůdka se stala novým 
centrem společenského života na hřišti, kde si budou moci 
lidé vychutnat občerstvení při sportovních zápasech nebo jen 
tak při příjemném posezení.

Po dokončení stavby byla hospůdka úspěšně zkolaudována
a splňuje všechny normy a předpisy. Byly provedeny 
potřebné kontroly a byla zajištěna veškerá povolení, která 
umožňují zahájit provoz.

Důležitost pro místní komunitu
Tato nová hospůdka přináší do naší obce nový prostor pro 
setkávání, kde si budou moci nejen sportovci, ale i ostatní 
obyvatelé užívat společenské chvíle. Očekáváme, že se stane 
oblíbeným místem pro různé akce, oslavy a setkání.

Fotbalové hřiště

Fotbalové tréninkové hřiště (vzadu na louce za fotb. hřištěm) 
v naší obci získalo zcela nový plot, který výrazně přispěje
k jeho bezpečnosti a ochraně. Tento projekt byl realizován
s cílem zajistit lepší podmínky pro sportovní aktivity 
místního fotbalového klubu i dalších uživatelů tréninkového 
hřiště. 

Zároveň jsme podali žádost o dotaci na vybudování nového 
systému zavlažování fotbalového hřiště a prodloužení 
oplocení.
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Plot u autobusáku

Během letních prázdnin zaměstnanci technického úseku 
dokončili projekt, který obec dlouho slibovala. U dvou 
místních domů (u rodiny Přívratských a Hejdukových) byla 
dokončena výstavba nového plotu a položena zcela nová 
dlažba. Následně proběhla instalace obecních vitrín, které
z důvodu rekonstrukce už nebudou na budově stodoly. 

Oprava čtyř sakrálních památek

Obec úspěšně dokončila opravu čtyř sakrálních památek, 
které patří k důležitým historickým i kulturním objektům 
našeho regionu. Projekt byl realizován díky finanční podpoře 
z Česko-německého fondu budoucnosti, který pokryl 50 % 
nákladů, a díky partnerství s německým krajanským 
sdružením Heimatkreis Hohenelbe. Druhou polovinu 
financovala obec z vlastního rozpočtu.

Opravy zahrnovaly pečlivé restaurátorské práce na křížích
a sousoší, které trpěly vlivem času a povětrnostních 
podmínek. Cílem bylo zachovat jejich historickou hodnotu
a estetický vzhled, aby mohly i nadále připomínat duchovní
a kulturní dědictví našeho kraje.

Spolupráce s Česko-německým fondem budoucnosti 
umožnila realizovat tento projekt za přijatelných finančních 
podmínek a ukázala, že mezinárodní partnerství může mít 
konkrétní přínos pro naše obce.

Konkrétně se opravily tyto památky:

· Křížek u bývalého Otmarova statku (dnes Soukupovi) 
před základní školou

· Křížek na naučné stezce vedoucí z Rumovky do Vrch-
labí (též Hančina stezka)

· Křížek na bývalé poštovní cestě vedoucí do Dolního 
Dvora

· Sousoší Nejsvětější trojice v Horním Lánově (ve vlast-
nictví rodiny Mikulových, kteří z 50 % financovali 
výrobu stříšky nad památkou)

Rekonstrukce stodoly v centru

V Lánově byla zahájena dlouho očekávaná rekonstrukce 
stodoly v centru obce. Tento projekt, který má za cíl proměnit 
chátrající budovu na moderní prostor sloužící komunitě, 
přináší také omezení v parkování. V budoucnu by měla být 
stodola srdcem Lánova – místem setkávání, kulturních akcí
a dalších aktivit.

Průběh rekonstrukce
Práce na rekonstrukci stodoly zahrnují opravu fasády, 
výměnu střechy, zpevnění konstrukce a přizpůsobení 
interiéru pro různé účely – od komunitních setkání po 
kulturní akce. Cílem je vytvořit moderní, funkční prostor, 
který bude k dispozici všem obyvatelům obce a jejím 
návštěvníkům.

Omezené parkování během rekonstrukce
V souvislosti s rekonstrukcí dochází k omezení parkovacích 
míst v centru obce. Věříme však, že občané Lánova pochopí 
potřebu těchto opatření a ocení výhody nové budovy, která
v budoucnu přispěje ke zlepšení místního společenského
a kulturního života. Věříme, že po dokončení rekonstrukce 
bude stodola sloužit jako centrum kulturního a společen-
ského života v obci. Plánuje se, že prostor nabídne komunitní 

kavárnu, koncerty, výstavy a další akce zaměřené na rozvoj 
místní kultury a posílení pocitu sounáležitosti mezi 
obyvateli.

Zemřela dlouholetá učitelka naší školy paní
Jana Lacinová ve věku 90 let

S velkou lítostí oznamujeme, že ve věku 90 let zemřela paní 
Jana Lacinová, dlouholetá učitelka naší školy, která věnovala 
svůj život výchově a vzdělávání. 

Paní Jana Lacinová byla učitelkou, která se stala neodmy-
slitelnou součástí historie naší školy. Svou kariéru zasvětila 
nejen pedagogické práci, ale i formování hodnot a osobností 
svých žáků. Mnozí, kteří prošli jejími hodinami, na ni 
vzpomínají jako na osobu, která ovlivnila jejich životy
a pomohla jim nejen ve škole, ale i v osobním rozvoji.

Eliška Rojtová, starostka

ZO schvaluje:

Usnesení č. 7/3/24 – Zastupitelstvo obce schvaluje Zprávu 
o činnosti rady obce za období od jednání zastupitelstva dne 
23. 4. 2024 do jednání zastupitelstva obce dne 25. 6. 2024.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 8 /3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 3/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 9/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku příspěvkové organizace Základní 
škola a mateřská škola Lánov, okr. Trutnov, včetně výsledku 
hospodaření k 31. 12. 2023.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 10/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje účetní závěrku obce Lánov k 31. 12. 2023, 
kterou finanční výbor projednal dne 25. 6. 2024 a doporučil 
ke schválení.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 11/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje celoroční hospodaření obce Lánov za rok 2023 
včetně Zprávy pověřeného auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření obce Lánov za rok 2023 bez výhrad. 

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Vnitřní směrnici o oběhu účetních dokladů.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 15/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Vnitřní směrnici k tvorbě rozpočtu.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0
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Usnesení č. 16/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství. Touto vyhláškou se ruší 
OZV č. 2/2020.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 18/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje finanční příspěvek na stavbu „Kaple na půl cesty 
v Lánově“ ve výši 50 000 Kč.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

ZO bere na vědomí:

Usnesení č. 4/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
rezignaci BcA. Radka Hanuše DiS. na mandát člena 
zastupitelstva obce ke dni 21. 6. 2024.

Usnesení č. 5/3/24 – Zastupitelstvo obce bere na vědomí 
nového člena zastupitelstva obce Lánov Mgr. Zdenku 
Schliegsbirovou, nar. ..., a to ke dni 22. 6. 2024. Jmenovaná 
Mgr. Zdenka Schliegsbirová složila slib.

Usnesení č. 12/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí Smlouvu o realizaci služby sdílených 
jízdních kol uzavřenou mezi obcí Lánov a poskytovatelem 
Nextbike Czech Republic, s. r. o.

Usnesení č. 13/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí Smlouvu o vykonání přezkoumání 
hospodaření uzavřenou mezi obcí Lánov a společností AD 
auditoři a daňoví poradci, a. s.

Usnesení č. 17/3/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a bere na vědomí Závěrečný účet svazku Krkonoše – svazek 
měst a obcí za rok 2023.

ZO schvaluje:

Usnesení č. 5 /4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 6/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Smlouvu o bezúplatném převodu 
vlastnického práva k majetku č. 86/512/2024, týkající se 
pozemků, resp. pozemkových parcel č. 1656/19, č. 1656/20, 
č. 1656/21, č. 2352, č. 2353, č. 2356, č. 2357, č. 2360, č. 2361, 
č. 2362, č. 2416, č. 2418, č. 2419, č. 2420 a č. 2519, vše
v katastrálním území Prostřední Lánov, viz příloha. 
Vlastnické právo k převáděnému majetku se bezúplatně 
převádí z důvodu veřejného zájmu v souladu s ustanovením
§ 22 odst. 3 zákona č. 219/2000 Sb. na základě § 9 zákona
č. 13/1997 Sb., o pozemních komunikacích, ve znění 
pozdějších předpisů, neboť na převáděném majetku se 
nacházejí tělesa místních komunikací III. a IV. třídy – 

chodníky a jejich ochranná pásma ve vlastnictví nabyvatele. 
Převodcem pozemků je Česká republika, resp. ÚZSVM, 
Rašínovo nábřeží 390/42, 128 00 Praha 2 Nové Město, IČO: 
69797111. Nabyvatelem je obec Lánov, Prostřední Lánov čp. 
200, 543 41 Lánov, IČO: 00278041. 

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 7/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje směnou smlouvu č. 022/LA/2024 týkající se 

2části obecního pozemku p. č. 1319/1 o výměře 11 373 m  
(orná půda) v k. ú. Prostřední Lánov a obecního pozemku 

2p. č. 2502 o výměře 53 m  (trvalý travní porost) v k. ú. 
Prostřední Lánov, viz příloha.

Směna nově vzniklého pozemku p. č. 1319/6 o výměře
2968 m  (orná půda) v k. ú. Prostřední Lánov, který vznikl

2
z pozemku p. č. 1319/1 o výměře 11 373 m  (orná půda) v k. ú. 
Prostřední Lánov dle geometrického plánu č. 1284-90/2023 

2a pozemku p. č. 2502 o výměře 53 m  (trvalý travní porost)
v k. ú. Prostřední Lánov (Obec Lánov) za část pozemku p. č. 

23051 o výměře 276 m  (trvalý travní porost) v k. ú. Horní 
Lánov dle geometrického plánu č. 643-49/2024 a dva 

2pozemky p. č. 3114/1 o výměře 455 m  (ostatní 
2 

plocha/neplodná půda) a p. č. 3213/2 o výměře 290 m
(ostatní plocha/jiná plocha), oba v k. ú. Horní Lánov (ZOD 
Lánov). Směna výměr 1:1 bez doplatku s tím, že potřebné 
geometrické plány k rozdělení „p. p. č. 1319/1“ a „p. p. č. 
3051“ uhradí smluvní strany každá 1/2. ZOD Lánov dále 
uhradí administrativní poplatek 1 000 Kč obci Lánov (za 
vyhotovení smlouvy) a ½ správního poplatku katastru 
nemovitostí (1 000 Kč). Obec Lánov uhradí ½ správního 
poplatku katastru nemovitostí (1 000 Kč) s tím, že za obě 
smluvní strany zajistí převodem na základě výzvy KP 
Trutnov uhrazení celého správního poplatku katastru 
nemovitostí ve výši 2 000 Kč (za provedení vkladu). Obec 
Lánov vyplní formulář Návrhu na vklad do katastru 
nemovitostí, který smluvní strany podepíší zároveň se 
směnnou smlouvou a připravila žádosti o dělení a scelování 
pozemků, aby mohly být potřebné nové geometrické plány 
spolu se směnnou smlouvou zapsány do katastru 
nemovitostí. 

Poznámka: Předmětný záměr schválila Rada obce Lánov
na svém jednání dne 30. května 2024, a to usnesením
č. 4/8/24 (p. p. č. 1319/6 a p. p. č. 2502).

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 8/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje bezúplatný převod, nabytí pozemků pod 
stavbou „Lánov cyklotrasa č. 22 „Cyklostezka Lánov – Čistá 
v Krkonoších“ Stavba dopravní infrastruktury – cyklostezka 
I. etapa k. ú. Prostřední Lánov“ (Cyklotrasa č. 22, 
Cyklostezka Lánov – Čistá v Krkonoších – 1. úsek – 

2ISPROFOND 5528510065), p. č. 1656/22 o výměře 175 m  
(ostatní plocha/ostatní komunikace), p. č. 1656/23 o výměře 

211 m  (ostatní plocha/ostatní komunikace), p. č. 1656/24
2

o výměře 40 m  (ostatní plocha/ostatní komunikace), p. č. 
21656/25 o výměře 599 m  (ostatní plocha/ostatní komu-

nikace), vše v k. ú. Prostřední Lánov, které jsou odděleny dle 
geometrického plánu č. 1275-224/2023 ze dne 10. května 
2023 z p. p. č. 1656/1 v k. ú. Prostřední Lánov. Vlastníkem 
pozem-ků je Česká republika, resp. Ředitelství silnic a dálnic 
s. p., Čerčanská 2023/12, Krč, 140 00 Praha 4. Pozemky jsou 
zastavěny stavbou ve vlastnictví obce Lánov. Obec Lánov 
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uhradí správní poplatek za Návrh na vklad vlastnického 
práva do katastru nemovitostí.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

  

Usnesení č. 9/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje bezúplatný převod, nabytí pozemků pod 
stavbou „Lánov cyklotrasa č. 22 „Cyklostezka Lánov – Čistá 
Krkonoších“ Stavba dopravní infrastruktury – cyklostezka I. 
etapa k. ú. Prostřední Lánov“ (Cyklotrasa č. 22, Cyklostezka 
Lánov – Čistá v Krkonoších – 1. úsek – ISPROFOND 

25528510065), p. č. 1643/5 o výměře 42 m  (ostatní 
plocha/ostatní komunikace) v k. ú. Prostřední Lánov, který je 
oddělen dle geometrického plánu č. 1275-224/2023 ze dne 
10. května 2023 z p. p. č. 1643/1 v k. ú. Prostřední Lánov a p. 

2č. 1403/10 o výměře 27 m  (ostatní plocha/ostatní komu-
nikace), který je oddělen dle geometrického plánu č. 1275-
224/2023 ze dne 10. května 2023 z p. p. č. 1403/2 v k. ú. 
Prostřední Lánov. Vlastníkem pozemků je Česká republika, 
resp. Státní pozemkový úřad, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 
130 00 Praha 3. Pozemky jsou zastavěny stavbou ve vlast-
nictví obce Lánov. Obec Lánov uhradí správní poplatek za 
Návrh na vklad vlastnického práva do katastru nemovitostí.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 10/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje bezúplatný převod, nabytí pozemků dle zákona 
č. 13/1997 Sb., v platném znění, p. č. 1619/2 o výměře 433 

2
m  (ostatní plocha/ostatní komunikace) MK III. tř. 27c 

2(054C) – podíl 2/3, p. č. 1191/3 o výměře 83 m  (ostatní 
plocha/ostatní komunikace) MK III. třídy 60c (136C) – podíl 

21/1, p. č. 105 o výměře 73 m  (ostatní plocha/ostatní 
komunikace) MK III. tř. 60c (136C) – podíl 1/1, p. č. 77/1

2
o výměře 207 m  (ostatní plocha/ ostatní komunikace) MK 
III. třídy 62c (142C) – podíl 1/1, p. č. 1638/1 o výměře 1222 

2
m  (ostatní plocha/ostatní komunikace) MK III. třídy 64c  

2(144C) – podíl 1/1, p. č. 1664/1 o výměře 686 m  (ostatní 
plocha/ostatní komunikace) MK III. třídy 85c (200C) – podíl 

21/1, p. č. 1403/2 o výměře 655 m  (ostatní plocha/ostatní 
komunikace) veřejně přístupná účelová komunikace 
(120UK) – podíl 1/1, vše v k. ú. Prostřední Lánov. 
Vlastníkem pozemků je Česká republika, resp. Státní 
pozemkový úřad, Husinecká 1024/11a, Žižkov, 130 00 Praha 
3. Jedná se o pozemky místních komunikací III. třídy a v jed-
nom případě o pozemek účelové komunikace, kde 
vlastníkem staveb, vč. asfaltového povrchu pozemních 
komunikací je obec Lánov. Obec Lánov uhradí správní 
poplatek za Návrh na vklad vlastnického práva do katastru 
nemovitostí.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 11/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Vnitřní směrnici o finanční kontrole.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 12/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Etický kodex člena zastupitelstva obce Lánov.

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 0 Zdržel se: 1

Usnesení č. 13/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje mimořádné Rozpočtové opatření č. 5/2024. 
Starostka obce vysvětlila zastupitelům změnu ve výdajové 
části rozpočtu.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

Usnesení č. 14/4/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje uvolnění částky 100 000 Kč z rozpočtu obce
a poukázání této částky na pomoc oblasti postižené povodní. 
Pověřuje radu obce k výběru jedné až dvou vhodných obcí 
postižených povodní a zaslání částky na jejich účet.

Výsledek hlasování: Pro: 13 Proti: 0 Zdržel se: 0

ZO schvaluje:

Usnesení č. 5/524 - Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje rozpočtové opatření č. 7/2024.

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Usnesení č. 6/5/24 – Zastupitelstvo obce Lánov projed-
nalo a schvaluje záměr směny týkající se části obecního 

2
pozemku p. č. 114/3 o výměře 634 m  (ostatní plocha/jiná 
plocha) v k. ú. Prostřední Lánov, viz příloha.

Směna nově vzniklého pozemku p. č. 114/a o výměře cca 50 
2

m  (ostatní plocha/jiná plocha) v k.ú. Prostřední Lánov, který 
2vznikne z pozemku p. č. 114/3 o výměře 634 m  (ostatní 

plocha/jiná plocha) v k. ú. Prostřední Lánov (Obec Lánov) 
dle nového geometrického plánu č. ... za nově vzniklý 

2
pozemek p. č. 114/b o výměře cca 50 m  (ostatní plocha/jiná 
plocha) v k. ú. Prostřední Lánov, který vznikne z pozemku

2p. č. 114/18 o výměře 456 m  (ostatní plocha/jiná plocha)
v k. ú. Prostřední Lánov (manželé Radka a Miroslav 
Tryznovi, PL ...) dle nového geometrického plánu č. .... 
Směna výměr 1:1 bez doplatku s tím, že potřebný 
geometrický plán k rozdělení „p. p. č. 114/3“ a „p. p. č. 
114/18“ uhradí smluvní strany každá 1/2. Manželé Tryznovi 
dále uhradí administrativní poplatek 1 000 Kč obci Lánov
(za vyhotovení smlouvy) a ½ správního poplatku katastru 
nemovitostí (1 000 Kč). Obec Lánov uhradí ½ správního 
poplatku katastru nemovitostí (1 000 Kč) s tím, že za obě 
smluvní strany zajistí převodem na základě výzvy KP 
Trutnov uhrazení celého správního poplatku katastru 
nemovitostí ve výši 2 000 Kč (za provedení vkladu). Obec 
Lánov vyplní formulář Návrhu na vklad do katastru 
nemovitostí, který smluvní strany podepíší zároveň se 
směnnou smlouvou se zřízením věcného břemene na části 
zbylé p. p. č. 114/18 v rozsahu daném geometrickým plánem 
č. ... a připraví žádost o dělení a scelování pozemků, aby 
mohl být potřebný nový geometrický plán spolu s před-
mětnou smlouvou zapsán do katastru nemovitostí. Věcné 
břemeno se zřizuje bezúplatně na dobu neurčitou za účelem 
uložení dešťové kanalizace

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Usnesení č. 7/5/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje čerpání finančních prostředků z fondu na 
obnovu vodovodů a kanalizací na provedení obnovy 
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kanalizace u čp. 55 Prostřední Lánov ve výši 798 324 Kč bez 
DPH.             Výsledek hlasování: Pro: 8 Proti: 1 Zdržel se: 3

Usnesení č. 8/5/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství. 

Výsledek hlasování: Pro: 12 Proti: 0 Zdržel se: 0 

Usnesení č. 9/5/24 – Zastupitelstvo obce projednalo
a schvaluje Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku 
za obecní systém odpadového hospodářství. 

Výsledek hlasování: Pro: 8 Proti: 2 Zdržel se: 2 

Vážení uživatelé kabelové televize Lánov (KTV Lánov),
v roce 2024 došlo k navýšení poplatku za sledování 
lineárního vysílání (klasické vysílání TV programů). Změna 
poplatku byla o 300,- Kč/rok/základní nabídka a 600,-
Kč/rok/rozšířená nabídka. 

Tuto změnu odsouhlasilo Zastupitelstvo obce Lánov na svém 
posledním jednání v roce 2023 na základě podkladů, které 
mu byly poskytnuty. K navýšení poplatku došlo po velmi 
dlouhé době – poslední úprava ceny byla v roce 2013. 

Nejdražší položkou na stanovení ceny vysílaných nabídek 
jsou zejména ceny programů od operátorů, spotřeba 
elektrické energie a nutný servis na zařízení a distribuční síti. 
V uplynulých letech byly změny ze strany operátorů výrazné 
a často docházelo ke změnám v ceně i několikrát za rok
o desítky procent (největší změny u operátorů skupiny Nova 
a Prima). Změna v ceně nabídek byla nevyhnutelná
s ohledem na budoucí provoz celé sítě.

Jsme si vědomi toho, že zdražování nikoho nepotěší, 
nicméně ztráta z provozování kabelové televize už byla 
opravdu velká. Vezměte prosím v úvahu, že měsíc sledování 
TV vás stojí 100 Kč, respektive 200 Kč.

        Radovan Jákl, administrátor

V srpnu se narodil Matyáš Kout, v září Alena Riedlová,
v říjnu Vilém Luksík a v listopadu Matyáš Haláček. 
Přejeme jim mnoho štěstí a zdraví do života.

V období od 16. 8. 2024 do 15. 11. 2024 dovršili svá 
významná životní jubilea (uvádíme 70, 75, 80, 85 let a dále 
po roce) níže uvedení spoluobčané:

Pan Petr Ditz
Paní Jiřina Lenártová
Paní Vlasta Tomíčková
Paní Jitka Vítková
Paní Anna Poláková
Paní Helena Bajerová

Pan Miloslav Trýzna
Pan Milan Půlpán
Paní Jindřiška Štěpničková
Paní Jarmila Havlíčková
Paní Miloslava Waňková
Pan Jan Pruska 
Paní Anežka Sysová
Pan Josef Huška
Pan Bedřich Vraštil
Pan Jiří Fojcík
Paní Miluše Koudelková

Všem oslavencům srdečně přejeme všechno nejlepší, mnoho 
štěstí a zdraví.

V říjnu nás bohužel navždy opustili pan Josef Astr (74 let)
a pan Martin Huška (31 let) a v listopadu paní Jana 
Lacinová (90 let).

Ráda bych jménem obce Lánov vyjádřila upřímnou soustrast 
pozůstalým rodinám, přátelům a blízkým.

    Karolina Boková

Je nás mnoho různého věku, 
kdo si ji pamatují jako 
přísnou češtinářku. U ní 
jednička padla jenom za 
skutečně výborný výkon,
ať už ze zkoušení u tabule 
nebo za bezchybný diktát. 
Což teprve za životopisy
a díla našich významných 
spisovatelů. Musím však 

přiznat, že znalosti, které jsem získala v těchto hodinách, 
jsem ještě dlouho využívala v dalším studiu. 

Nejvíce jsem ale obdivovala její poslední činnost – vedení 
kroniky pro obec Lánov. Zvládala to skoro 20 let. Pohled na 
úžasný krasopis, kterým popisovala události a zajímavosti, 
co se v obci odehrávaly, vyvolával můj obdiv vždy, když 
jsem kroniku otevřela. Jana se zájmem navštěvovala 
společenské akce, které pořádaly obecní spolky, aby mohla 
do kroniky zapsat podařené aktivity našich sousedů
a spoluobčanů. Když jsem se jí jednou zeptala, jestli je možné 
do kroniky nahlédnout, tak mi ji ochotně ukázala, vložila mi 
ji do ruky a řekla: „Teď piš zase ty“. Nemohla jsem jí to 
odmítnout. 

Čas je však neúprosný a ubírá sil. Těžce překonávala skon 
manžela a později i skon dcery. Poté se její zdravotní stav 
zhoršoval. A nyní se paní kronikářka po delší nemoci 
odebrala do pomyslného kronikářského nebe. Bude se mi 
těžce zapisovat do oddílu kroniky „Navždy nás opustili“ 
jméno Jana Lacinová.  Pro mě to bude stále Paní kronikářka
s velkým P. 

Lída Kučerová

7



Vzpomínáme na smutný odchod naší 
kolegyně Jany Lacinové, která nás 
opustila 6. listopadu letošního roku ve 
věku 90 let.

Na zdejší školu nastoupila do školního 
roku 1953/1954. Na konci srpna ji na 
motorce přivezl její tatínek z rodného 
Bělohradu, tenkrát ještě pod příjmením 
Kaudlová. V učitelském sboru se 
seznámila s kolegou Vladimírem 
Lacinou, založili rodinu a narodily se 
jim dvě děti.

V naší škole působila až do roku 1989. 
Za léta svého učitelování předala 
vědomosti v jazyce českém mnoha 
našim občanům. Kromě práce ve škole 
se věnovala psaní lánovské kroniky
a práci ve spolcích (SPOZ + důchodci).

Rádi bychom se alespoň t ímto 
způsobem s naší kolegyní rozloučili, 
ale lidé odcházejí a vzpomínky 
zůstávají.

Bývalé kolegyně

Dovolte mi podělit se s vámi o několik 
mých vzpomínek na naši paní učitelku 
Janu Lacinovou.

Byla naší třídní učitelkou celý druhý 
stupeň, učila nás češtinu a ruštinu. 
Nikdy j í  nic neuniklo,  byla to 
přísňanda, každý z ní měl respekt. 
Když moje děti chodily do školy, tak 
jsem jim často říkala: ,,Lacinku na 
vás!“ Mnoho dětí ji nemělo rádo, ale 
dnes na ni každý jen v dobrém 
vzpomíná, protože dovedla naučit, 
zkrátka byla to PANÍ učitelka. 

Jezdila s námi na školní výlety
s manželem Vladimírem, kterému 
neřekla jinak než tatínku, a on jí říkal 
maminko. Nikdy nevynechala žádný 
třídní sraz, na který byla pozvaná. 
Přišla, bavila se, pamatovala si všechna 

jména a možná i prospěch ☺ 

Tenkrát, to už jsem byla na střední
a moje mamka pracovala ve škole, 
jsme vyrazili s celým učitelským sbo-
rem na zájezd od školy. Ten rok jsme 
navštívili Belgii, obec Waterloo, a ona 
si mě vyvolala, jako kdybych měla jít
k tabuli. Nezapomněla, že mi tenkrát 
asi v sedmé třídě dala pětku, protože 
jsem nevěděla, kdo tam bojoval a byl 
poražen. Několikrát mi to zopakovala – 
18. 6. 1815 Napoleon. Paní učitelko,
to už nikdy nezapomenu ☺

Před necelými čtyřmi lety ji život 
přivedl k nám, do Domova pro seniory. 
Měla své místečko u okna, kde celý den 
koukala na hory. Říkala mi, že si tam 
jen tak leží a vzpomíná, že má spoustu 
krásných vzpomínek na to, co spolu
s tatínkem ve svém životě procestovali. 

Když jí to zdravíčko dovolovalo, 
vyrazily jsme spolu na zmrzlinu nebo 
jsme šly po cyklostezce do Lánova
a ona celou cestu vzpomínala, kam 
jezdili s manželem na kole a chodili na 
procházky. Jo a taky mě opravovala, 

když jsem řekla něco nespisovně ☺ 

Večer, když jsem od ní odcházela, mi 
vždycky ještě mávala a říkala: 
,,Pozdravuj všechny, každého, koho 
potkáš.“

Letos na jaře u nás oslavila krásných
90 let. 

Je to smutné, ale všechno jednou končí. 
Odešla od nás, ale ve vzpomínkách
a srdcích zůstane navždy.

Monika Hudrlíková

V tomto předvánočním čase nás 
opustila dlouholetá členka Klubu 
důchodců býv. Státního statku Lánov 
paní Jana LACINOVÁ. 

Znali jsme ji jako paní učitelku 
základní školy, kam nastoupila se svým 
manželem v r.  1953, také jako 
obyvatelku obce, k níž se vždy hrdě 
hlásila, v níž prožila větší část života
a kde vychovala nejen své vlastní děti, 
ale během učitelské praxe i stovky 
svých žáků.  

Paní Jana Lacinová byla odjakživa 
velmi činorodá, a tak se po odchodu
do důchodu stala členkou klubu 
důchodců, kde se často a aktivně 
podílela na organizovaných akcích.
Jen málokdy chyběla na návštěvách 
divadelních představení a koncertů,
a dokud jí to zdravotní stav dovoloval, 
ráda na společných výletech poznávala 
krásy naší vlasti. A co nelze opomenout 
– byla za klub dlouhodobou dopiso-
vatelkou Lánovského zpravodaje, kde 
pravidelně svým typicky svižným 
slohem komentovala klubové akce.

Naše paní učitelka Jana s námi prožila 
řadu krásných dnů a roků, společně 
jsme se rádi zasmáli a horší okamžiky 
života hodili za hlavu, takže doufáme, 
že si do onoho – prý lepšího – světa ty 
světlé chvilky vzala s sebou. My na
ni rozhodně budeme vzpomínat
s úsměvem.

     Za Klub důchodců býv. Státního 
statku Lánov Jana Štolbová

„Já moc nemluvím, a tak mi vypadávají 
slova, často si nemůžu na nějaké 
vzpomenout.
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Narodila jsem se v Lázních Bělohradě. 
Měla jsem sestru a mám tam ještě 
dneska spoustu známých. Když jsem 
byla malá, chodila jsem do školy
v Bělohradě. Měli jsme pana řídícího. 
Ještě dnes si pamatuju, že se jmenoval 
Jan Sehnal. Všichni jsme poslouchali
a pan řídící i ostatní učitelé měli u dětí 
respekt. A to nejen u dětí, ale i u rodičů. 
Běda, kdybych doma řekla něco proti 
panu učiteli. Ve škole jsme ještě měli 
tělesné tresty, ale už úplně minimálně. 
Do školy jsem nosila starší školní 
brašnu, koženou, na záda, hnědou, 
klasickou. Učebnice se vyměňovaly. 
My už jsme si vždycky předem 
domluvili, kdo si s kým vymění 

učebnice, aby měl zase do dalšího 
ročníku. Maminka ráno ukrojila
z celýho bochníku velký krajíce, 
namazala je takovou pomazánkou
a nám to strašně chutnalo. Obědy jsme 
ve škole neměli. Ještě si vzpomínám
na svoji kamarádku Věru Merlíkovou, 
ale já jsem spíš kamarádila s klukama. 
Já měla dlouhý vlasy spletený do copů 
a kluci mi je namáčeli do kalamáře. 
Tenkrát byly ještě kalamáře v lavici
a byl v nich inkoust, protože jsme psali 
perem. Ono tam zrovna holek moc 
nebylo. Já jsem byla celkem hodná 
žačka, ale občas jsem i zlobila. 
Poznámky se tenkrát moc nedávaly, 
většinou se to vyřešilo hned a na místě. 
Známky jsem měla dobrý, ono mi to
šlo tak nějak samo. Abych mohla 
vyučovat, musela jsem vystudovat 
pedagogickou fakultu. Bylo to těžké 
studium, bylo málo pomůcek, nebylo 
jednoduché je sehnat.

Já jsem vystudovala češtinu a ruštinu. 
Měla jsem ty nejkrásnější předměty, 
který dají nejvíc práce. Ono se to 
vždycky dává těm začínajícím kanto-
rům. Já jsem u toho vydržela celý život. 
Každou hodinu ruštiny jsme začínali
i končili písničkou. Například si 
vzpomínám na písničku Sulika. Já jsem 
vždycky ráda zpívala, děti to bavilo

a vysloveně se na to zpívání těšily. 
Ruštinu si pamatuju dodnes, klidně 
bych to ještě mohla vyučovat. Ono se 
to nedá jen tak zapomenout.

S dětma jsem moc ráda jezdila na 
výlety. Brala jsem to tak, že děti by 
měly nedříve poznat to, co je doma,
a teprve pak můžou jít dál. Tak jsme se 
tím řídili a bylo to dobrý. S malýma 
dětma jsme nejdřív chodili pěšourem 
tady po okolí, po Krkonoších a až 
později s těmi staršími už jsme pak 
začali jezdit na výlety dál po celé 
republice. Navázali jsme styk s brněn-
skou školou a tam jsme jezdili.
Ty připravovali, to byla zajímavá věc, 
pro celej kraj školní výlety. Ale to bylo 
náročný, protože my jsme někam dojeli 
vlakem a pak jsme celej den, dva, 
chodili. Jednou jsme spali na Rade-
gastu, to byla taková chata. Tam bylo 
všechno ze dřeva a každej krok byl
v noci slyšet, všechno vrzalo. My jako 
učitelé jsme se moc nevyspali, protože 
jsme museli hlídat. Pro ty děti to bylo 
moc pěkný, protože při tom toho moc 
poznaly. Ale pro nás jako pro učitele to 
bylo náročný. Já vám řeknu, že se mi to 
líbilo, ale vždycky jsem si oddychla, 
když jsme přijeli do Lánova na 
křižovatku. Řekla jsem si, je to fajn, 
jsme doma a nikomu se nic nestalo. 
Těch výletů bylo spousta, jeden vedle 
druhýho. Bylo to krásný. Byli jsme až 
na Slovensku. Jeli jsme vlakem až do 
Žiliny a ze Žiliny potom byly trasy těch 
výletů všude okolo.

Kdybych měla srovnat jako kantorka 
děti dříve a dnes, tak bych řekla, že já 
osobně jsem nikdy neměla problémy
s kázní, měla jsem u dětí respekt. Děti 
musí vědět, že když kantor něco řekne, 
tak to platí a to vyžaduje. A to bylo 
strašně důležitý. A myslím, že ten 
respekt z kantora-učitele už je dnes 
mnohem menší. Děti byly tehdá víc 
vycepovaný. Učila jsem celý život
a práce s dětmi mě opravdu bavila.
Ani jsem nikdy nespočítala, kolik let 
jsem tu práci dělala. Kdybych měla 
vzpomenout na žáky, tak musím říct,
že si učitel spíš zapamatuje žáky, kteří 
zlobili, než ty hodný.

Já už bych dneska učitelku dělat 
nechtěla. Rodiče už dneska děti proti 
učiteli spíš ponoukají, než aby se ho 
zastali a pomohli mu.“

Na svoji učitelku vzpomíná naše 
paní kuchařka Monika:

„Paní učitelce jsme všichni říkali 
Lacinka. A byla opravdu hodně přísná, 
ale spravedlivá, naučila. Když někdy 
vidím svoje děti, tak jim říkám: 
„Lacinku na vás!“. Jezdili jsme s ní na 
výlety, často s námi jezdil i její manžel, 
byl to také učitel.“

Připravila v září 2022 sestra Renata
z Domova pro seniory ve Vrchlabí

V podzimním zpravodaji jsme psali
o slavnostním odhalení dvou zrestau-
rovaných sakrálních památek a o tom, 
že do konce roku musíme opravit ještě 
dvě další. V první dekádě října tyto dva 
zbylé křížky restaurátor Vít Kotrbáček 
osadil zpátky na místo a vy se na ně 
můžete jít podívat, jak jim to v novém 
kabátku sluší. Naleznete je v Horním 
Lánově, výchozím místem může být 
třeba cesta Rumovka. 

Tak zvaný Hallerův kříž se nachází
u cyklotrasy č. 4301, asi 370 metrů od 
altánu u retenční nádrže cestou do 
Vrchlabí, a druhý kříž na modré 
turistické cestě vedoucí do Dolního 
Dvora,  asi  700 metrů za bílou 
kapličkou.

To, že se první kříž jmenuje Hallerův, 
opíráme o údaj z Jirasekovy německé 
Vlastivědy vrchlabského okresu z r. 
1915. Na straně 1222 se totiž praví, že: 

Na cestě do Vrchlabí, začínající
u hospodářství vdovy Franzové čp. 32
v Horním Lánově (dnes asi Penzion 
Bílý Hořec č. e. 33) a modročerveně 
vyznačené pobočkou Rakouského 
krkonošského spolku ve Vrchlabí, stojí 
několik malých kamenných kapliček, 
které představují čtrnáct zastavení 
křížové cesty a jako patnácté obrázek 
Srdce Ježíšova. Na žádné z kapliček 
není nápis se jménem původce, ani 
rokem postavení. Přesto jsme se od 
děkana a vikáře, pana Raimunda 
Franze (z Horního Starého Města), 
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žijícího na odpočinku v Hostinném, 
dozvěděli následující: Když dnes 
81letý stařec byl ještě chlapec, stála na 
cestě dřevěná zastavení s obrázky 
křížové cesty, která zřídil jistý Renner. 
Dědeček pana děkana Franze, sedlák 
Anton Franz, křížovou cestu koupil
a nechal dřevěná zastavení nahradit 
dnešními kamennými kapličkami,
o jejichž údržbu a často nutnou 
renovaci se dosud staral jmenovaný 
pan děkan Franz.  Na té samé cestě, –
trochu dál směrem na Vrchlabí, stojí 
kamenný kříž, který nese letopočet 
1809 a jako zřizovatele uvádí pana 
Dominika Hallera; je obecně nazýván 
Hallerův kříž.

Kde zhruba stálo čp. 32 a kudy vedla 
modročervená turistická trasa, díky 
starým mapám víme. Třetí potvrzující 
indicií je právě onen dodnes stojící 
(Hallerův) kříž s letopočtem 1809. 
Snad se tedy nepleteme.

Hallerův kříž byl při renovaci posunut 
asi o metr blíž k cestě, protože byl 
velice blízko kaštanu a jeho kořenů.
Ty dokonce nechtěly vydat nejspod-
nější podstavec křížku.

Co se týče druhého kříže, toho na 
modré turistické cestě, je na něm
nyní nově nainstalována mramorová 
nápisová deska 49,3 x 31, 9 cm
s německy psaným žalmem. Ta byla 
původně umístěna ve výklenku (52 x 
32 cm) na kříži u čp. 6 v Prostředním 
Lánově (Otmarovi, dnes Soukupovi). 
Před nějakým časem mě pan Soukup 
upozornil na to, že ji vlastní a že by ji 
obci věnoval. Já si to tenkrát nepo-
znamenala a z hlavy se mi to mezitím 
bohužel úplně vykouřilo. Informace 
tak kvůli mě mezitím zapadla a pak už 
bylo pozdě desku na hotový křížek
u čp. 6 dávat, protože do výklenku už 
mezitím restaurátor napevno umístil 
sošku Panny Marie. Pan Kotrbáček 

vyslovil nápad umístit ji tedy aspoň
na některou z dalších renovovaných 
památek. A tak se také stalo.

Text na mramorové desce zní takto:

Das Schilfrohr und den Kranz
von Dornen,
Das Kreuz an dem für euch ich starb.
Wie soll euch das zur Liebe spornen
Für den, der euch das Heil erwarb.

Die Sonne selbst will nicht mehr 
scheinen
Will ihres Schöpfers Tod nicht seh´n.
Wie müsst den ihr so bitter weinen,
Da all dies ja für euch gescheh´n.

Kniehet vor meinem Kreuze nieder 
Schwört (omylem obtaženo jako 
„Schnött“) Treue mir! bis in den Tod.
Und dankt mir heut und immer wieder,
Für dieses Sterben bitt´re Noht.

V překladu:

Rákos a trnový věnec,
kříž, na němž jsem za vás zemřel.
Jak vás to povzbudí k lásce
k tomu, jenž vám vykoupil spásu.

Samo slunce už nechce svítit,
nechce vidět smrt svého stvořitele.
Jak musíte tak hořce plakat,
neboť se to všechno stalo kvůli vám.

Poklekněte před mým křížem, 
přísahejte mi věrnost! až do smrti.
A děkujte mi dnes a stále znovu,
za tuto hořkou smrt.

Torzo zlomeného litinového kříže na 
vrcholu památky bylo během opravy 
nahrazeno jiným typem litinového 
kříže.

Ještě dodejme, že nad Svatou Trojici
v Horním Lánově u čp. 90 (Mikulovi) 

přibyla stříška z mědi. Ačkoliv po 
renovaci památky taková ochrana 
vlastně není potřeba a ta předchozí 
zinková prý ani nebyla původní, obec 
respektovala přání majitele a tento 
prvek nechala u dolnolánovské Kovo-
výroby Kaván vyrobit. Sousoší dopl-
ňuje také ohraničující řetěz.

Všechny čtyři památky byly renovo-
vány za podpory Česko-německého 
fondu budoucnosti (ČNFB) a němec-
kého partnera Heimatkreis Hohe-
nelbe/Riesengebirge e. V. Celkové 
náklady činí cca 380.000 Kč – 
polovinu hradí obec, 150.000 Kč 
ČNFB a 35.400 Kč Heimatkreis.
K těmto památkám byly nakonec
v půli listopadu umístěny trvalé
cedule, informující právě o donátorech 
renovace.

Karolina Boková

Zastupi te ls tvo města  schvál i lo 
uzavření smlouvy o zřízení služebnosti 
za účelem zachování provozu Letiště 
Vrchlabí mez společností Letecká 
škola Vrchlabí, a. s., a Městem 
Vrchlabí. Ze smlouvy vyplývá, že po 
dobu 15 let není možné využívat 
pozemek parc. č. 929/1, k. ú. Prostřední 
Lánov, jinak než za účelem provozu 
veřejné vnitrostátní letištní plochy. 
Pozemek nelze zcizit ani zatížit bez 
souhlasu oprávněné osoby.

K obsahu usnesení Jan Sobotka, 
starosta Vrchlabí, vysvětluje: „Letecká 
škola Vrchlabí, a. s., nemůže pozemek 
prodat ani dále pronajmout. Nikdo jiný 
ho nemůže zcizit, ani s ním jinak 
nakládat. Provoz letiště je po dobu 15 
let zajištěn. Rozhodnutí o formulaci
a schválení smlouvy o věcném břemeni 
předcházely uplynulé čtyři roky.
Tu souvislost veřejnosti a čtenářům 
Pulsu objasním.

Indicie k mému komentáři jsou 
následující:
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Majoritní vlastník letiště  Aeroklub –
ČR  dlouhodobě připravoval řízený –
ekonomický bankrot akciové společ-
nosti. Nejenom že se přestal o letiště 
starat. Rozprodal majetek a vše 
související. Je evidentní, že letiště 
připravoval na insolvenci a k uzavření.

Když v roce 2019 představitelé mino-
ritních akcionářů Letecké školy Vrch-
labí (tzn. Město Vrchlabí a společnost 
Tourway) vyvolali valnou hromadu,
na kterou představitelé Aeroklubu ČR 
nepřišli, tak se otevřela možnost 
Aeroklub ČR odstavit od obchodního 
vedení. Podařilo se nám zamezit 
protiprávní snaze majoritního akcio-
náře Aeroklubu ČR přivést společnost 
LŠV k úpadku.

Takže když jsme v roce 2019 areál 
přebírali, zjistili jsme zdrcující skuteč-
nost. Letiště bylo před uzavřením
a společnost před bankrotem. Majetek 
totálně vybrakovaný nebo zdevasto-
vaný. Hangár pro letadla bez jakékoliv 
údržby, vhodný spíš ke zbourání.

Od té doby jsme se snažili akciovou 
společnost LŠV zachránit. Museli jsme 
prodat nepotřebný majetek (tzn. jižní 
část areálu, učebny, kemp s rybníčkem, 
ubytovnu). Rozpadlý hangár se zniče-
nou střechou, v němž letadla nemohou 
parkovat, bude nově postaven z financí 
za prodané části areálu.

Zajistili jsme nového strategického 
partnera Operátora, s. r. o, tzn. firmu 
Karla Horáčka, a s ním nastartovali
a stabilizovali provoz letiště. Do LŠV 
se podařilo navrátit významné majet-
kové hodnoty a stabilizovat ji, aby 
mohla fungovat dál.

Než se opět „nadechne“, smlouva 
zajišťuje pro nového provozovatele 
patnáct let jistotu věcného břemena.
To proto, aby ho někdo jiný nemohl 
vyhodit nebo letištní plochu provo-
zovat jiným způsobem. To je totiž
v tomto pojetí neziskové.

Snahou do budoucna bude dohoda
s Aeroklubem ČR o dalším fungování. 
Část, a nebo všechny akcie Aeroklubu 
ČR by mohly být převedeny na místní 
Aeroklub, který se cítí být vlastníkem 
letiště od roku 1945, kdy bylo posta-
veno.

Jeho bohatá a zajímavá historie svědčí 
jak o pořádání Mistrovství světa
a republiky větroňů, o úspěších 

klasické letecké školy a nebo šikov-
ných lidech v leteckém servisu. Plánem 
je, aby akciová společnost byla v rukou 
místních lidí a firem. Věřím, že se 
podaří změnit vlastnickou strukturu, 
aby se areál letiště mohl dál rozvíjet,“ 
uzavřel J. Sobotka.

Dáša Palátková, novinářka

PULS, říjen 2024, str. 4 
(www.muvrchlabi.cz/puls)

Depozitum pro kočky ve Vrchlabí 
funguje jako jedna z poboček Depozita 
Bastet, z. s., v Rokytnici nad Jizerou. 
Tato pobočka vznikla před 8 lety a řady 
našich depozitářek se snažíme rozši-
řovat úměrně s narůstajícími případy, 
kdy je nutné kočkám z Vrchlabí a okolí 
pomoci. Pokud je to možné, pomá-
háme i kočkám z Lánova, Černého 
Dolu, Dolní Branné, … Staráme se 
především o kočky, které jsou bezpri-
zorní, toulavé, nekastrované a potře-

bují pomoc – ať už se jedná o pomoc 
veterinární nebo je potřeba je sociali-
zovat, aby mohly odejít do nových 
domovů, které jim hledáme. Depo-
zitum funguje podobně jako útulek. 
Rozdíl je ovšem v tom, že v depozitu se 
kočky pohybují v domácím prostředí
a zvykají si na přítomnost člověka
a běžný chod domácnosti.

Apelujeme velmi na kastrace!!! Počty 
opuštěných a vyhozených koťat se 
každoročně zvyšují, každé jaro a pod-
zim jich je všude okolo nás strašně moc 
a zcela zbytečné množení koček

(a v lepším případě následné darování 
do „dobrých rukou“) nezodpovědných 
lidí nám v naší práci vůbec nepomáhá. 
Množství koček a zejména koťat umírá 
na různé nemoci, opuštěné někde 
venku, v bolestech. A nemáte záruku, 
že právě kotě od vašeho kotěte 
neskončí někde vyhozené v příkopu 
nebo na kraji lesa. Pokud si chcete kotě 
nebo kočku pořídit, ujměte se kočky
z depozitu a nebo útulku. Kočky od nás 
do nových domovů odchází po 
karanténě, odčervené, odblešené, 
očkované, kastrované, čipované
a testované na FeLV a FIV, na adopční 
smlouvu. Probereme s vámi, jaká 
konkrétní kočka by pro vás byla 
vhodná. Uděláte opuštěné zvíře 
šťastným a dobrý skutek k tomu!

Poslední příjem je špatně chodící 
kočka od lánovského letiště, nahlášená 
maminkou s kočárkem. Začal téměř 
třídenní odchyt, protože kočka se bála
a odchyt nám znemožňovala svým 
úprkem, co jí jen zraněná noha 
dovolila. Nakonec se to díky obětavosti 
podařilo Terezce a jejímu příteli.
Po prohlídce na veterině bylo rozhod-
nuto o amputaci zadní nefunkční
nohy. Jak ke zranění přišla, nevíme. 
Kočka se u nás nyní zotavuje po 
náročné operaci, po kastraci se bude 
pomalu poohlížet po novém domově!

Ten budeme hledat i bezprizorní kočce 
se dvěma koťaty, které byly odchyceny 
ve Fořtu a jichž jsme se ujali v druhé 
půli listopadu.

Jsme nezisková organizace fungující
z dobrovolných příspěvků dárců. Tito 
mohou pomoci buď finančním pří-
spěvkem na náš transparentní účet 
(číslo účtu: ), 2500996720/2010
případně materiální pomocí ve for-
mě krmiva a steliva (možno předat
i v „Rybárně“ v Chovatelských potře-
bách Vrchlabí, se kterými spolu-
pracujeme, nebo přímo nám).

Bohužel vyjma města Vrchlabí nefun-
guje s městy a obcemi tady v okolí 

11



12

žádná spolupráce mezi nimi a depozity 
(útulky) ohledně zajištění opuštěných
a toulavých koček, i když tato proble-
matika jde podle zákona za nimi!
Je třeba na problém upozorňovat a řešit 
ho!

Rádi vás v našem depozitu po před-
chozí domluvě přivítáme, ukážeme 
vám depozitní kočičky a zodpovíme 
vám veškeré dotazy.

Za tým Depozita Bastet, z. s., Bc. 
Lucie Venclová, pobočka Vrchlabí

(FB: Depozitum Bastet, z. s., v 
Rokytnici nad Jizerou, web: 

www.depozitum-bastet.cz)

Dne 21. září jsme dělali druhé 
Hornolánovské potahání. Je to soutěž, 
v níž kočí a koně ukážou, jak jsou 
sehraní v práci v lese, v tahu s kládou,
a jakou má kůň sílu v těžkém tahu.

V týdnu před potaháním připravovali 
Lucie Kopecká, Lukáš Hrodek, Petr 
Hájek a Tonda Kopecký překážky na 
soutěže.

Bylo sedm soutěží, za každou chybu se 
dávalo 5 trestných bodů. Na zdolání 
překážek měli 10 minut, při přesáhnutí 
limitu 5 trestných bodu za každou 
minutu. Za shození nebo neprojetí 
překážky bylo též 5 trestných bodů.

Zúčastnilo se sedm kočích a šest koní: 
Lucie Kopecká – Bella, Lukáš Hrodek 
– Kuba, Miloslav Lebduška – Sága, 
Marek Donát – Bárt, Martin Kříž – 
Lord, Jakub Tauchman – Kuba, David 
Štauda – Sága. Pořadí soutěžících se 
losovalo.

Jirka Bartůněk moderoval, Katka 
Kopecká mačkala stopky a já vše 
zapisovala. U těžkého tahu pomáhali 
Ondra Bošanský a Jura Mikule. 

Měli jsme i občerstvení – guláš, 
klobásy, káva a k ní něco sladkého, pivo 
a limonáda – k němuž se postavili 
Tonda Kopecký a Pepíno Hofman. 
Přišlo i dost diváků.

Lucka sehnala i pár sponzorů, z nichž 
nás nejvíce podpořila firma Strom-
buch. Ale i ostatní sponzoři nám vyšli 
vstříc: ZOD Lánov, Ladislav Šír těžba 
dřeva, obec Lánov, Mgr. Jaroslav 

Hampl Prostřední Lánov, Petr a Tereza 
Jandíkovi Horní Lánov, Farma Golovi 
Levínská Olešnice, Ondra Bošanský 
Dolní Lánov a Vše pro lesáky Vrchlabí.

V soutěži tah kládou byl na prvním 
místě Marek Donát s Bártem, druhé 
místo obsadil Miloslav Lebduška se 
Ságou, třetí místo Lucie Kopecká
s Bellou, čtvrté místo Lukáš Hrodek
s Kubou, páté místo Jakub Tauchman
s Kubou, šesté místo Martin Kříž
s Lordem a na sedmém se umístil David 
Štauda se Ságou.

V těžkém tahu se začínalo na 500 kg
a přidávalo se po 100 kg, dráha byla 
dlouhá 20 metrů.

První místo získala Lucie Kopecká
s Bellou – 1300 kg a 11,40 m, druhé 
místo Lukáš Hrodek s Kubou – 1300 kg 
a 7,20 m, třetí místo Jakub Tauchman
s Kubou – 1100 kg a 20 m, čtvrté místo 
Marek Donát s Bártem – 1000 kg a 20 
m, páté místo Miloslav Lebduška se 
Ságou – 1000 kg a 11,10 m, šesté místo 
Martin Kříž s Lordem – 800 kg a 20 m.

Celkové umístění:
1. místo    Lucie Kopecká – Bella
2. místo    Marek Donát – Bárt
3. místo    Lukáš Hrodek – Kuba
4. místo    Miloslav Lebduška – Sága
5. místo    Jakub Tauchman – Kuba
6. místo    Martin Kříž – Lord

Soutěžící dostali kokardy, do třetího 
místa pohár a všichni věcnou cenu
a oves.

Tuto soutěž pořádala Lucie Kopecká
a Lukáš Hrodek a pomáhal jim zbytek 
rodiny Kopeckých a jejich kamarádi.

Děkujeme soutěžícím, jejich koním, 
sponzorům, ale i divákům, že přišli 
povzbudit kočí a jejich koně. Děkuji. 
Těšíme se na příští rok na potahání
a doufáme, že se zúčastní víc kočích
a koní.

Za Lucii a Lukáše Helena Kopecká

Tři dny před hubertovou jízdou jsme 
udělali v přírodě pár přírodních 
překážek, některé byly vyšší, některé 
nižší, aby si jezdci mohli vybrat, kterou 
budou skákat. 

V sobotu 28. září po veterinární 
přejímce koní se všichni jezdci seřadili 
na zahájení jízdy. Přijel Míla Erben
s plošinou a sezením a i od nás jedna 
plošina byla. Jako vždy jsme si s sebou 
všechno vezli, protože občerstvení 
děláme v přírodě.

Sjelo se sedmnáct jezdců a koní. Jeden 
koník zlobil, jezdkyně dvakrát spadla, 
ale nic se jí nestalo a to je hlavní. Též
s námi jela nejmladší jezdkyně Rozárka 
Bošanská a kobylku jí vedla Andy 
Midlochová, která na kobylce v mlad-
ším věku jezdila.

I letos se jelo v přestrojení, a to za 
piráty, kteří dříve ničili lodě námoř-

Foto Zdeněk Horák a Lucie Kopecká.
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níkům. Letošní lišku dělala Kristýnka 
Kulhánková s koněm Griff. Mástrem 
byla Lucie Kopecká s Limou.

V dostihu „koně“ byly čtyři dvojice.
Na prvním místě se s koněm Samem 
umístila Markéta Spindlerová, druhá 
byla Kristýna Kulhánková s Griffem, 
třetí Lucie Svobodová s Bukanýrem
a čtvrté místo obsadila Lucie Farkašová 
s koněm Crazy Boy.

V dostihu „pony“ byly dvě dvojice. 
První místo uhájila Nela Voroninová
a kůň Vilík, druhá byla Bára Papouš-
ková a Šaga.

V dostihu „těžký kůň“ byla první 
Tereza  Erbenová s koněm Baldy, 
druhá Lucie Kopecká a Lima, a protože 
jsme v této disciplíně měli jen dvě 
jezdkyně, ohodnotila jsem i Simonu 
Olhovou s koněm Apollo na třetím 
místě a čtvrtá byla Jana Jebavá
s Tiffany.

V převleku jezdců první místo získala 
Rozárka Bošanská na ponym Rozárka, 
druhá byla Kristýna Kulhánková
s Griffem, třetí Markéta Spindlerová
a Sam, čtvrtá Lucie Kopecká a Lima
a pátá Jana Jebavá s koněm Tiffany.

Z diváků byla v převlecích první Mag-
da Papoušková, druhá Jana Ulmanová, 
třetí Milena z Černého Dolu, čtvrtá 
Blanka, kamarádka od Jany Ulmanové, 
pátý Krištof Jebavý a šestý Ondra 
Bošanský.

Po dekorování jsme se rozloučili
a poděkovali jezdcům a divákům za 
účast. Zakončili jsme hubertovu jízdu
a odjeli domů. 

Letos nás moc nebylo, ani koní, ani 
diváků, ale všichni jsme si to užili. Bylo 
slušné počasí. Všem se hubert líbil
a doufám, že se opět sejdeme v roce 
2025 na dvacátém ročníku huberta.

Za Ranč na kopečku Helena Kopecká

Nový rok jsme v klubu zahájili jako 
každoročně příchodem tří králů
v podání p. Vejdělkové, Černé a Háj-
kové. Moc to děvčatům slušelo a užili 
jsme si spoustu legrace. V lednu
a únoru pokračovaly naše schůzky
v duchu „kdo něco slaví a co bude 
dobrého ke kafíčku“. Na počátku 
března jsme oslavili MDŽ výborným 
zákuskem, vaječňákem a griotkou. 
Nechyběla dobrá nálada a radost ze 
setkání. Začaly kvést bledule a my už se 
těšili na sluníčko, které nám obzvlášť 
tuto zimu nesmírně chybělo. Pak přišly 
Velikonoce a pánové koledovali a dos-
tali po vajíčku od p. Volmutové. Máme 
nedostatek koledníků, byli pouze čtyři. 
Maruška Černá nás podarovala vlast-
noručně vyrobenými vajíčky a zajíčky. 
Po veselé koledě jsme si pochutnali
na občerstvení, a jaké by to byly 
Velikonoce bez štamprdličky něčeho 
ostřejšího pro dobrou náladu.

V dubnu nás děti a paní učitelky ZŠ 
Lánov pozvaly na „Jarní muzicíro-
vání“. Vystoupení dětí opět nezkla-
malo, pohladilo po duši a zahřálo 
srdíčko. Recitace, zpěv, tanec a hra na 
různé hudební nástroje, to vše byl 
úžasný zážitek. Moc děkujeme nejen 
dětem, ale i učitelkám, které odvedly 
dobrou práci. 

V květnu nás čekala zábava ke Dni 
matek, která se konala na sále v Horním 
Lánově. Hornolánovští hasiči se posta-
rali o občerstvení, mladí hasiči o před-
tančení. Paní starostka nám ženám 
popřála k svátku, ostatním pěknou 
zábavu a přivítala delegaci z polské 
Jelení Góry. Komu sloužily nohy, tak si 
i zatancoval. Zábavy se účastnili
i senioři z okolních vesnic. Velký dík 
patří p. starostce, p. místostarostce
a samozřejmě i hasičům, kteří zajistili 
dopravu.

9. května jsme se sešli na společném 
obědě v hospůdce na hřišti. Jídlo dobré, 
obsluha vzorná, nálada výborná – to 
vše provázelo naše setkání. Škoda že se 
v tak hojném počtu nescházíme na 
našich pravidelných schůzkách, ani 
účast na výletech není tak vysoká. 

V květnu jsme navštívili státní zámek
v Mnichově Hradišti, který nás zaujal 
bohatým zámeckým interiérem, roz-
lehlou knihovnou a bohatou výzdobou. 
Vše krásně a dokonale zorganizovala 
naše šéfka Anička Hájková. Tak jako 
před léty by klub nefungoval bez
p. Věry Volmutové a p. Jany Jackové, 
tak v současnosti by nebyl bez naší 
Aničky, ale i dalších členů, kteří 
přispívají k dobrému duchu klubu. 

Také výlet na Kunětickou horu se velmi 
vydařil. Obdivovali jsme nejen výhled 
do kraje, ale i opravený hrad, který 
málem podlehl zkáze, a to kvůli těžbě 
kamene až do počátku 20. století. Hrad 
je známý také z pohádek, natáčela se tu 
Arabela, hrad obýval Rumburak.
V září jsme navštívili nevšední 
památku, kostel v Neratově. Cesta 
vedla malebným krajem Orlických hor 
přes Šerlich do údolí v Bartošovicích. 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie
v Neratově je unikátní stavba se 
skleněnou střechou. Již od 17. století je 
Neratov poutním místem. Původně 
dřevěný kostelík byl nahrazen barok-
ním chrámem. Kostel na konci
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Kostel v Neratově.



2. světové války vyhořel a katastrofa 
byla dovršena v roce 1957, kdy spadly 
promáčené klenby a kostel byl navržen 
k demolici, na kterou naštěstí nebyly 
finanční prostředky. V roce 1989 byl 
kostel zapsán na seznam kulturních 
památek a začaly dlouhé roky obnovy
s pomocí státu, církve a hlavně dobro-
volných dárců. Od roku 1990 se
v kostele pořádaly bohoslužby, nejprve 
pod otevřeným nebem. V současné 
době je kostel zastřešen prosklenou 
střechou a opraveny jsou i obě věže.
V roce 1990 se uspořádala první pouť
a obnovila se tak dávno zapomenutá 
poutní tradice. Na zpáteční cestě jsme 
navštívili unikátní hospůdku Peklo 
nedaleko Nového Města nad Metují.

V září se opět na sále v H. Lánově konal 
hudební večer pro poslech i tanec.
Za perfektní organizaci děkujeme
p. starostce Rojtové a p. místostarostce 
Šedivé. Občerstvení zajistili hornolá-
novští hasiči. O nevšední hudební 
zážitek se postarala „Piňakoláda“.
Je neuvěřitelné, jak jedna zpěvačka 
dokáže zahrát na akordeon, kytaru, 
trubku, foukací harmoniku, bicí, 
buben, klávesy a zároveň zaměstnat 
obě ruce, obě nohy a ústa nejen 
krásným zpěvem, ale i vtipným 
mluveným slovem. Domů jsme se 
vraceli rozezpívaní a roztančení, vlast-
ně se nám domů vůbec nechtělo. 

V listopadu jsme jednu schůzku 
uskutečnili u Švejka, což je stylová 
hospůdka ve Vrchlabí na Střelnici. 
Bylo to příjemné oživení našich 
schůzek a míníme to v dohledné době 
zopakovat.

Nyní je před námi advent a s ním 
spojené předvánoční radovánky. Jsme 
rádi, že se můžeme díky podpoře OÚ 
Lánov spolu setkávat, jezdit na výlety
a zpestřit si tak všední dny a čerpat 

pozitivní energii na smutné podzimní 
dny a dlouhé zimní večery.

Za KD Lánov Jaromíra Půlpánová

Po prázdninách p. Capoušková všech-
ny desítkáře přivítala a nabídla zájezd 
na Kozí farmu do Pěnčína 4. září. 
Odjíždělo se časně ráno, protože na 
devět hodin byla sjednána první 
skupina na prohlídku farmy, kde 
chovají krávy, kozy, ovce, prasata, 
alpaky, oslici a různou drůbež. Druhá 
skupina měla zajištěnu prohlídku
o něco déle. Dále jsme navštívili 
sýrárnu s odborným výkladem a ochut-
návkou. Na závěr jsme pak v prodejně 
mohli zakoupit jejich bio výrobky
a dobroty. Po dobrém obědě jsme měli 
zajištěn vláček, který nás dvě a půl 
hodiny vozil po vesničkách v okolí.
Na kraji Jablonce nad Nisou zastavil
na občerstvení. Cestou zpět jsme si 
prohlédli Kittelův areál v Krásné
s kostelem sv. Josefa, který se v sou-
časné době opravuje. Před odjezdem 
jsme ještě mohli navštívit prodejničku
s bižuterními šperky a korálky. Cesta 
domů nám rychle utekla a my budeme 
jen vzpomínat na další pěkný zájezd.

19. září pro seniory připravila obec 
(paní místostarostka Šedivá) posezení
a pro některé i taneček při hudbě 
Piňakolády. Senioři se sešli a sjeli
z celého okolí, aby si zazpívali a potě-
šili při zpěvu Pavly, která vystupuje 
sama pod názvem Piňakoláda Originál. 
Pavla hraje na několik hudebních 
nástrojů, hlavně na akordeon, bicí, 
kytaru, klávesy, trumpetu a foukací 
harmoniku. Její žánr je široký – 
dechovka, country, folk, pop i rockové 
kousky. Každý si přišel na své. Nechy-
bělo ani vynikající občerstvení, které 
zajistili opět hasiči z Horního Lánova – 
moc jim děkujeme. Po pěkném 
podvečeru se nám ani nechtělo domů.

8. října p. Capoušková sjednala 
prohlídku města Vrchlabí a jeho 
památek. Provázela nás paní L. Kuče-
rová s pěkným odborným výkladem. 
Navštívili jsme kostel sv. Vavřince, 
klášterní kostel sv. Augustina (zde je 
možné vidět troje varhany), zámeckou 

hrobku rodu Černín-Morzinů a rene-
sanční zámek, kde sídlí městský úřad
a v zasedací místnosti jsou vzácná 
kachlová kamna. Po prohlídce jsme si 
šli popovídat, posedět a na něco 
dobrého ke Švejkovi.

V polovině října jsme jako každý rok 
navštívili polskou tržnici v Kudowě 
Zdroji. Před Dušičkami zde bylo již 
mnoho lidí, ale i krásných věcí, a tak 
bylo co nakupovat. S plnými taškami 
jsme spokojeni odjížděli. 

Začátkem listopadu se uskutečnil 
zájezd do divadla v Úpici na předsta-
vení Jonáš a tingl-tangl, které hrálo 
Divadlo v Celetné z Prahy. Kabaretní 
pásmo semaforských písniček Jiřího 
Suchého a Jiřího Šlitra s velmi pěkným 
hudebním provedením účinkujících. 
Zavzpomínali jsme si na mladá léta
a pobrukovali texty písní, které jsou 
nám všem známé. Je hezké, že klasika 
divadla Semafor – jedna z nejslav-
nějších her – je po několika letech 
připomínána. Představení se nám moc 
líbilo a při vzpomínkách na písně S + Š 
jsme se vraceli domů.

Ještě nás čeká v tomto předvánočním 
čase několik koncertů, posezení
a schůzek, ale o tom až příště.

Přejeme všem občanům Lánovů
a Dolního Dvora krásné a spokojené 
vánoční svátky, šťastný vstup do 
nového roku 2025, hlavně všem hodně 
zdravíčka.

  Dagmar Zaplatílková

Klub důchodců bývalého Státního 
statku v Lánově přeje všem svým 
členům i jejich rodinám krásné vánoční 
svátky plné pohody, do nového roku 
2025 pak především zdraví, štěstí
a osobní spokojenost, aby každý den 
byl důvodem k úsměvu. 

Za KD Margita Capoušková
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V měsíci červnu jsme byli přítomni při 
oslavě 125. výročí SDH Kunčice nad 
Labem. 

Týden poté jsme v sobotu 22. června na 
fotbalovém hřišti a v jeho blízkém okolí 
uspořádali akci s názvem „Vítání 
prázdnin“, jako již tradičně každý rok. 
Znovu jsme měli podporu od přátel z TJ 
Lánov, za což jsme jim velice vděční. 
Účastníci si užili mnoho radosti ze 
sportovních aktivit a dobrodružství, 
které vyvrcholily zábavou v pěnové 
lázni.

Dne 5. října jsme jako pořadatel 
úspěšně zorganizovali závod v požár-
ním útoku, který se konal na místním 
fotbalovém hřišti. Tento závod se 
uskutečnil v rámci udílení Poháru 
starosty 8. okrsku. Závodníci a diváci 

byli svědky skvělého sportovního 
ducha a soutěživosti, kdy se na star-
tovní čáru postavilo celkem 5 družstev 
mužů a 3 družstva žen. Vítězné týmy 
byly oceněny poháry a množstvím cen. 
Tento závod byl možný díky podpoře 
místní samosprávy, našich členů
a hospůdce Na hřišti.

Zásahová jednotka měla v tomto 
období 14 technických zásahů a zásahů 
u požáru. Z toho jsme měli nejvíce 
(celkem 8) zásahů v katastrálním území 
obce Dolní Lánov. Předmětem byly 
zejména likvidace vosích a sršních 
hnízd, odstraňování popadaných
a nahnutých stromů, hlavně v kritic-
kých dnech od 13. do 15. září, a několik 
likvidovaných požárů. Poslední byl
3. listopadu, kdy jsme krátce po 19. h 
dostali oznámení o hořícím objektu čp. 
227 v obci Dolní Lánov, jehož střecha 
měla být v plamenech. Po dojezdu na 
místo bylo zjištěno, že hoří objekt 

bývalé pily, který přes dvůr sousedí
s rodinným domem, a střecha je již 
skutečně v plamenech. Oheň byl
v budově přiživován vším možným 
harampádím, včetně pneumatik.
Po několika hodinách „zalévání“ byl 
požár zneškodněn.

Ještě o jedné události bych se chtěl 
zmínit, a to o výjezdu několika našich 
členů od čtvrtka 19. září do neděle 22. 
září 2024 směr Jeseníky, kde pomáhali 
s odstraňováním následků povodní
z předchozího týdne ve městě Vidnava 
a obci Bohdíkov.

A na závěr několik všeobecných infor-
mací. Naši zástupci se zúčastnili jednou 
schůze 8. okrsku, výbor SDH se sešel 
pětkrát. 

Další informace o nás jsou dostupné
na naš ich webových s t ránkách 
www.sdhlanov.cz, kde je také možné 
prohlédnout si mnoho fotografií
z událostí zmíněných výše.

Bc. Ladislav Vich, DiS., starosta SDH 
Prostřední Lánov

Tento školní rok se nese ve znamení 
velkých změn a pokroku. Všechny paní 
učitelky absolvovaly kurz Začít spolu
a mohou jej tedy plnohodnotně 
aplikovat do vzdělávání dětí a podpo-
rovat tak rozvoj v jejich silných 
oblastech zájmu. 

Třídy Berušky, Koťata a Včely zavítaly 
do královédvorské halloweenské ZOO. 
Sovy se na výlet na stejné místo, a to na 
ZOO vánoční, těší v prosinci. Mimo 
jiné děti v předškolní třídě odstartovaly 
vzdělávání metodou podle Elkonina – 
což je rozvoj předčtenářské gramot-

nosti zaměřené na fonematickou
a fonologickou oblast řeči. Následné 
učení čtení a psaní v 1. třídě by pro děti 
mělo být snadnější, s jasným pocho-
pením probírané látky. 

Také jsme měly možnost přivítat ve 
školce paní ředitelky a vedoucí učitelky 
ze školek okolních obcí i Vrchlabí, 
kterým jsme představily naši tezi 
přístupu, nabídky činnosti a inspirace 

pro svou práci. Shledání bylo velice 
příjemné a obohacující pro všechny 
zúčastněné. Každá ze stran přispěla 
svou vlastní zkušeností pro rozšíření již 
tak pestré nabídky dětem.

Iva Matoušková 

V pondělí 2. září jsme zahájili nový 
školní rok.

Po prázdninách jsme za slunečného 
počasí přivítali všechny žáky i zaměst-
nance, ale samozřejmě také naše 
prvňáčky. Naši deváťáci doprovodili 
prvňáčky k paní ředitelce Simoně 
Grégrové. Paní ředitelka a jejich třídní 
učitelka Ivana Malínská je srdečně 
všechny přivítaly a předaly jim drobné 
dárečky.
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Závody, foto Matyáš Vich.

Požár pily, foto Ladislav Vich.

Halloweenská ZOO.

Setkání ředitelek a vedoucích učitelek
ze školek z okolí.
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Přejeme všem hodně zdraví, úspěchů a 
radosti po celý školní rok.

Libor Spurný

Ve středu 4. září jsme se s žáky 8. tříd 
vydali na vodácký kurz, který začal 
náročnou cestou z Lánova. Po kom-
binaci pěšího přesunu, jízdy vlakem
a autobusem jsme dorazili na Malou 
Skálu, kde jsme se ubytovali v kara-
vanech a chatkách. Odpoledne proběhl 
nácvik na kánoích, abychom byli 
připraveni na nadcházející plavbu.

Čtvrtek byl ve znamení splavování 
řeky Jizery. Vyrazili jsme na kánoích 
směrem k Dolánkám. Během cesty se 
někteří plánovaně a někteří i nepláno-
vaně vykoupali. V cíli jsme si po nároč-
né plavbě dopřáli oběd. Následoval 
netradiční návrat do kempu – na 
koloběžkách. Jako odměna nás čekala 
zmrzlina a odpolední koupání u jezu. 
Zbytek dne jsme si užili při volné 
zábavě – někteří hráli fotbal, volejbal 
nebo badminton, jiní odpočívali.

V pátek jsme po snídani sbalili, uklidili 
a vlakem se vrátili zpět domů. Všichni 
byli vzorní a šikovní. Celý kurz se nesl 
ve skvělé atmosféře a žáci si odnesli 
spoustu nezapomenutelných zážitků.

Za učitele Tomáš Korbelář

V pátek 6. září se žáci 4. třídy vypravili 

v rámci celoročního školního projektu 

Křížem krážem přes Krkonoše do 

Velké Úpy - na Portášky, do Herní 

krajiny Pecka. Cílem výletu nebylo jen 

poznávat Krkonoše, ale také být spolu

a mít možnost lépe se poznat po návratu 

z prázdnin.

Proto jsme si kopec, na kterém je
v provozu sedačková lanovka, vyšlápli. 
Náročné a pro někoho možná dlouhé 
stoupání nám nabídlo možnost navzá-
jem se sdílet a podporovat. Dostatek 
času, hřejivé sluneční paprsky ve stínu 
lesa a herní prvky inspirované zvířenou 
Krkonoš jen podpořily hravost a dob-
rou náladu žáků i pedagogického 
doprovodu.

Z výletu jsme se vraceli unavení, ale 
spokojení.

               Lenka Husarová

Ve středu 4. září jsme se sešli na 
autobusové zastávce v Lánově a odjeli 
do Čisté v Krkonoších, kde už nás 
čekali místní spolužáci u Penzionu
u Šťastných.

Ubytovali jsme se a hned obsadili 
zahradu, kde byla možnost skákat na 

trampolíně, hrát ping-pong, houpat se, 
prostě společně trávit čas.

Při hraní her (živé pexeso, atomy
a molekuly) nám hezky vyhládlo, takže 
jsme se s chutí odebrali na oběd.

Po obědě jsme si chvíli odpočinuli
a pak se vydali na procházku, protože 
ne všichni zdejší okolí známe. Bylo 
horko, ale naším cílem byla zmrzlina
na náměstí v Černém Dole, takže tempo 
bylo rychlé, navíc jsme potkali spoustu 
zajímavostí, takže cesta utekla jako 
voda.

Po návratu mnozí z nás naskákali do 
bazénu, jiní hráli fotbal či další hry. 
Společně jsme si ještě zahráli týmové 
skládání věže z kostek a hru „najdi 
vypínač“.

Po náročné procházce a dobré večeři 
jsme spali jako miminka a ráno se 
probudili do krásného dne. Snídaně, 
zabalit, uklidit a jedeme domů.

Adaptační kurz se vyvedl. Zázemí 
penzionu a jídlo bylo báječné, parta
a počasí skvělé, co by si člověk mohl 
víc přát. Nové spolužačky k nám 
bezvadně zapadly a společně jsme 
přidali nové zážitky do portfolia naší 
třídy.

Karolína Slánská a Hana Rudišová

V úterý 17. září byli žáci 4. ročníku na 

dopravním hřišti Základní školy 

Školní Vrchlabí.

Po dnech plných deště a silného větru 
se počasí utišilo a za slunečného rána 
jsme se pěšky vypravili do Vrchlabí. 
Před školou nás uvítala paní učitelka 
Lenka Berková, která nás uvedla do 
auly a tam s námi zopakovala telefonní 
čísla záchranného systému, povinné 
vybavení cyklistického kola a povin-
nou cyklistickou výstroj a některé 
dopravní značky, se kterými se děti 
setkají na dopravním hřišti nebo které 
by měly znát.

Druhá část programu patřila praktic-
kému procvičování na dopravním 
hřišti. Paní učitelka si s dětmi prošla 
dopravní hřiště a upozornila je na 
dopravní předpisy. Pak byly děti 
rozděleny do čtyř skupin: cyklisti na 
dopravním hřišti, chodci, děti, které 
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simulují jiné dopravní prostředky 
(např. autobus, vlak), a děti, které na 
kolech procvičovaly jízdu a upažování. 
Poslední skupina se pohybovala 
opodál mimo dopravní hřiště.

Dodržování dopravních předpisů
a dohlížení na dodržování dopravních 
předpisů nebylo jednoduché. Dětí bylo 
mnoho a radosti z jízdy také. Máme 
necelý školní rok na to, abychom si 
dopravní předpisy a ovládání kola
a sebe procvičili. Koncem letošního 
školního roku se s paní učitelkou 
Berkovou setkáme na dopravním hřišti 
ještě jednou a děti budou mít možnost 
zařídit si průkaz cyklisty. Získá ho jen 
ten, kdo dobře vyplní písemný test
a nebude chybovat v dopravních pra-
vidlech při řízení kola na dopravním 
hřišti. Dobré je to, že dopravní hřiště na 
školním hřišti ve Vrchlabí je otevřené
v odpoledních hodinách a je přístupné 
veřejnosti. K zapůjčení jsou i jízdní 
kola.

                            Lenka Husarová

Poslední prázdninový týden se nesl ve 
znamení skvělého příměstského 
tábora, kterého se zúčastnila parta 
nadšených a aktivních dětí. Během pěti 
dní jsme si užili spoustu zábavy, her
a dobrodružství, ať už v tělocvičně 
nebo na zahradě za školou. Děti si 
spolu výborně rozuměly, každý den byl 
plný smíchu a pohody.

Jedním z největších zážitků bylo 
dobrodružství v Dolním Dvoře, kde 
jsme společně zdolali tři dolnodvorské 
vyhlídky. Překonat tyto trasy bylo výz-
vou, ale děti to zvládly s obrovským 
nadšením a elánem. Za své úsilí byly 
odměněny nejen nádhernými výhledy 
na okolní krajinu, ale i zaslouženými 
medailemi a diplomy.

Další nezapomenutelný den jsme 
strávili ve Vrchlabí, kde jsme si zahráli 
kuželky v místním sportovním klubu 
Spartak Vrchlabí. Čtyři dráhy byly 
neustále v obležení a děti se v kužel-
kách opravdu vyznamenaly. Jejich 
nadšení a týmový duch se projevily
v každém hodě. Po skvělém sportov-
ním výkonu jsme se rozhodli vydat 
zpět domů pěšky. Cestou jsme si 
dopřáli zaslouženou odměnu – chutnou 

pizzu a zmrzlinu, která byla sladkou 
tečkou za dalším skvělým dnem.

Poslední den tábora jsme zakončili
v Měsíčním údolí, kde si děti naplno 
užily zábavu v lesíku a u potoka. 
Běhaly, hrály si a naposledy si společně 
užívaly bezstarostné chvíle před návra-
tem do školních lavic.

Teď nás čeká začátek nového školního 
roku, ale s takovým elánem, jaký jsme 
si přivezli z tábora, ho určitě zvládne-
me skvěle!

Jana Vališková

Ve středu 11. září se 3. B vydala na akci 
TMA PŘEDE MNOU, kterou pro nás 
připravili pracovníci KRNAPu. 

Do Vrchlabí jsme dojeli autobusem
a pak jsme se přesunuli k centru 
KRTEK.

Seznámili jsme se s nevidomou paní
a povídali jsme si o tom, jak zvládá 
život v Praze. Ukázala nám pomůcky, 
které jí život usnadňují, mohli jsme se 
jí zeptat na všechno, co nás zajímalo. 
Měla s sebou i svého vodícího psa 
Kešu, který se nám všem moc líbil.

Po besedě nás rozdělili do 2 skupin
a každá skupina musela projít 4 stano-
viště a splnit úkoly.

Nejprve jsme se zavázanýma očima 
procházeli tratí, která byla vyznačena 
provázkem. Na trati bylo pět velkých 
stromů, které jsme měli ohmatat
a zapamatovat si typ kůry (např. hrubá, 
jemná, hladká). Na lavičce jsme pak 
měli srovnat vyfocené druhy kůry 
podle toho, v jakém pořadí jsme je 
cestou se zavázanýma očima nahma-
tali.

Další stanoviště byl hmatový chodník. 
Zde jsme se zavázanýma očima a nabo-
so procházeli s průvodci vytyčenou 
trasu. Na chodníku se střídaly různé 
materiály a my jsme je měli poznávat. 
Procházeli jsme se např. po šiškách, 
mechu, pilinách, kůře atd.

Třetí stanoviště bylo zaměřené na 
sluch. Nejprve jsme přiřadili k lesním 
plodům jejich názvy a pak jsme měli 
správně přiřadit krabičky s těmito 

plody jen podle zvuku, který vydávaly. 
Samozřejmě že krabičky byly neprů-
hledné, takže nám náš zrak nepomohl.

Na posledním stanovišti nás rozdělili 
do dvou týmů. Každý tým měl
v papírové krabici dvojice různých 
lesních plodů. Zavázali nám oči a tým 
měl za úkol najít všechny dvojice. 
Museli jsme spolu správně a přesně 
komunikovat, aby se nám podařilo 
úkol splnit. Na závěr jsme plody 
společně určovali – naštěstí už nás 
zbavili šátků, a tak to pro nás bylo 
snadné.

Do školy jsme se vrátili na oběd
a mohli jsme si povídat o tom, co jsme 
společně prožili. Přálo nám i počasí, 
protože středa byl poslední den bez 
deště. Ve škole jsme si pak ještě 
zkoušeli sestavit vyprávění a zapsat, co 
se nám líbilo. 

                     Jana Reilová, tř. uč. 3. B

Úterní odpoledne 1. října patřilo

v KCEV KRTEK Vrchlabí slavnostní 

vernisáži a vyhlášení vítězů soutěže 

Krajina mého domova. Jednalo se

o soutěž výtvarných prací dětí z celého 

Vrchlabska v rámci projektu „Děti 

malují“. Do soutěže se mohly zapojit 

mateřské školy a první stupeň základní 

školy. Do soutěže se zapojila i naše 

škola. Pedagogové ve výtvarné výcho-

vě s dětmi namalovali mnoho krásných 

děl. Velkým úkolem však bylo vybrat 

ty nejlepší a zaslat je do soutěže.

Gratulujeme vítězům z naší školy za 
krásné umístění:

· 3. místo v II. Kategorii – starší děti 
ZŠ obsadil Martin Škoda, 5. A

· 3. místo ve III. Kategorii – mladší 
děti ZŠ vyhrál Daniel Hipsch, 3. B

Ceny vítězům předali pan senátor
a starosta města Vrchlabí Ing. Jan 
Sobotka, starostka města Hostinné
a předsedkyně Svazku obcí Horní Labe 
Ing. Dagmar Sahánková a ředitel 
Správy Krkonošského národního 
parku PhDr. Robin Böhnisch.

Moc děkujeme pedagogům a žákům
za aktivní účast a nadšení.

Soňa Matyášová
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Ve dnech 5.–11. května a 6.–12. října 
proběhl výměnný pobyt žáků z naší 
školy a školy z německého Gautingu
u Mnichova. Tento výměnný pobyt byl 
velkým úspěchem a přinesl žákům 
mnoho nezapomenutelných zážitků
a cenných zkušeností. Hlavním doro-
zumívacím jazykem byla angličtina. 

Během týdne měli žáci možnost zapojit 
se do bohatého programu, který 
zahrnoval společné vyučovací hodiny, 
kulturní exkurze, sportovní aktivity
a společná odpoledne a večery. 

Celý výměnný pobyt přinesl řadu 
pozitivních výsledků. Žáci získali nové 
přátele a prohloubili si své jazykové 
dovednosti. Poznali různé kultury
a zvyky, což přispělo k větší otevře-
nosti vůči světu. Učitelé si mohli 
vyměnit pedagogické zkušenosti a zís-
kat nové inspirace pro svou výuku.

Tento výměnný pobyt byl mimořádně 
úspěšný a přínosný pro všechny 
zúčastněné. Všichni jsme se shodli na 
tom, že by podobné výměnné pobyty 
měly pokračovat i v budoucnu. Děku-
jeme všem, kteří se na organizaci
a průběhu tohoto pobytu podíleli
a těšíme se na další spolupráci. Velké 
poděkování patří česko-německé 
organizaci TANDEM a obci Lánov za 
jejich finanční podporu.

Zdenka Brejšová a Tomáš Korbelář

Druhý den plný aktivit

Druhý den výměnného pobytu byl pro 
naše žáky i jejich německé kamarády 
nabitý aktivitami. Den začal účastí ve 
výuce, kde si němečtí žáci mohli 
vyzkoušet, jak probíhá výuka u nás. 
Následovala prezentace školy v Gau-
tingu, kterou naši hosté představili 
svým českým spolužákům.

Poté se všichni přesunuli do tělocvičny, 
kde proběhla florbalová průprava
a napínavý turnaj ve florbale. Po spor-
tovních aktivitách si žáci dopřáli 
společný oběd ve školní jídelně a odpo-
ledne vyrazili na výlet do Vrchlabí. 

Tam naši žáci připravili komentovanou 
procházku po městě. Následovala 
návštěva krkonošského muzea, kde se 
žáci seznámili s historií a přírodou 
regionu.

Večer pak zakončili společným 
sledováním filmu ve škole, což byl 
skvělý závěr dne plného zážitků
a poznávání.

Středa ve znamení tradičních 
řemesel

Středeční program přinesl žákům 
nezapomenutelné zážitky spojené
s poznáváním tradičních krkonošských 
řemesel. Dopoledne jsme vyrazili do 
Harrachova, kde si děti prohlédly 
slavnou harrachovskou sklárnu. Měly 
možnost vidět, jak vzniká sklo,
a nahlédnout do tajů tohoto fasci-
nujícího řemesla.

Po návštěvě sklárny jsme se přesunuli 
do Poniklé, kde se žáci seznámili
s domácí výrobou ozdob v tradičním 
podniku RAUTIS, známém pro své 
perličkové vánoční dekorace. Odpo-
ledne pak patřilo volnému programu, 
který žáci trávili se svými hostitel-
skými rodinami.

Čtvrteční výlet na Černou horu
a pěší túra do Lánova

Čtvrtek se nesl ve znamení výletu do 
přírody. Den jsme zahájili lanovkou na 
Černou horu, odkud nás čekal 18 km 
dlouhý pěší výlet. Trasa vedla přes 
Pražskou boudu a B nischovy Boudy, ö
až jsme nakonec dorazili zpět do 
Lánova ke škole. Přestože ke konci 
cesty začalo pršet, nálada zůstala 
výborná. Po návratu nás čekalo 
posezení s rodiči a tradiční opékání 
buřtů, které bylo příjemným zakon-
čením dne plného pohybu a společných 
zážitků.

Tomáš Korbelář

Poslední den výměnného pobytu jsme 
společně s našimi německými kama-
rády vyrazili na poznávací výlet do 
Prahy. I když nás provázelo deštivé 
počasí, nenechali jsme si zkazit náladu 
a vydali jsme se objevovat krásy 

historického centra města.

Program zahrnoval návštěvu význam-
ných památek v doprovodu průvodce, 
který mluvil anglicky. Prošli jsme 

Staroměstské náměstí, navštívili Kle-
mentinum a prošli se po slavném 
Karlově mostě. 

Po prohlídce jsme strávili poslední 
společné chvíle v obchodním centru. 
Rozloučili jsme se a přesunuli na 
autobus zpět do Krkonoš. Tímto jsme 
zakončili výměnný pobyt plný zážitků 
a nových přátelství.

Tomáš Korbelář

Dne 10. října se v malebném prostředí 
zámeckého parku ve Vrchlabí uskuteč-
nil tradiční běžecký závod pro žáky 
místních škol. Tohoto oblíbeného spor-
tovního klání se zúčastnilo celkem 26 
žáků naší školy, kteří se s nadšením 
pustili do závodu a přinesli nám skvělé 
výsledky.

Za pěkného podzimního počasí byla 
atmosféra v parku velmi příjemná, 
závodníci i diváci si užívali přírodu 
kolem. Naši žáci se nezalekli a před-
vedli obdivuhodné výkony ve všech 
věkových kategoriích. Díky jejich 
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odhodlání a tvrdé práci se nám podařilo 
přivézt domů celkem 6 medailí, což je 
vynikající výsledek!

Medailové úspěchy:
· Zlatá medaile

– Kristýna Tošovská (4. ročník) 

· Stříbrná medaile
– Kristýna Gregorová (4. ročník) 

· Bronzová medaile
– Jan Jirka (4. ročník) 

· Zlatá medaile
– Lucie Kratochvílová (5. ročník) 

· Stříbrná medaile
– Vitalii Tkachuk (5. ročník) 

· Bronzová medaile
– Michaela Novotná (5. ročník) 

Celkový výkon našich žáků byl skvělý. 
Nejen medailisté, ale i ostatní běžci 
podali velmi dobré výkony, ukázali 
odhodlání a týmového ducha.

Děkujeme všem účastníkům za repre-
zentaci školy a rodičům, trenérům
a učitelům za jejich přípravu. Těšíme se 
na další ročník a doufáme, že úspěchy 
budou i nadále přibývat!

Mgr. Pavla Tunklová, Mgr. Barbora 
Šedivá, IA

Ve středu 9. října naši školu navštívili 
lektoři z DDM Hostinné s programem 
„Polytechnická výuka“. Program byl 
určen pro žáky 8. ročníku.

Lektoři s sebou přivezli jedinečné 
stavebnice, které byly zaměřeny na 
optiku, elektřinu a magnetismus
a posloužily k sestavení rozličných 
pokusů.

Žáci byli rozděleni do tří malých 
skupin, díky tomu si každý z nich mohl 
vyzkoušet jednotlivé pokusy. 

Moc děkujeme týmu DDM Hostinné, 
že pro nás ve spolupráci s MAP 
Vrchlabsko tyto obohacující aktivity 
připravil.

Mgr. Karolína Slánská

Ve středu 16. října jsme se sešli na 
fotbalovém stadionu FC Vrchlabí 

Vejsplachy, kde proběhl okrskový 
turnaj v minikopané. Celé dopoledne 
probíhalo v příjemném a sportovním 
duchu. Chlapcům se dařilo a vybojovali 
za naši školu krásná umístění. Mladší 
žáci vybojovali 2. místo a starší žáci
4. místo.

Mladší žáci: Jan Tuček, Jakub Vališka, 
Lukáš Hejral, František Javor, Denys 
Juryk, Antonín Žďárský, Adam Farský, 
Daniel Farský, Matyáš Holubec

Starší žáci: Matěj Vališka, Filip Hejral, 
Matyáš Mata, Martin Šmatár, Vojtěch 
Žďárský, Jakub Cerman, Izabela 
Kavánová.

Chlapcům patří velké poděkování
za jejich vzorné a sportovní chování.
Za podporu a pomoc děkuji i Jiřímu 
Matyáši a Miloslavu Farskému za 
trenérské rady a podporu týmu. Bude-
me se těšit na další vzájemnou spolu-
práci.

Soňa Matyášová

KCEV Krtek Správy KRNAP ve 
Vrchlabí i pro letošní rok vyhlásil 
soutěž „Kaštaňák“, v rámci které žáci 
mateřských a základních škol vyrábí 
postavičky z přírodnin. Ani naši žáci 
nelenili a do soutěže se zapojili. Žáci
4. třídy vyrobili v menších skupinkách 
při pracovních činnostech postavičky
z patizonů a dýní hokaido. Žáci 5. B
s paní učitelkou Hájkovou vyrobili 
sovičky z šišek. Všechny výrobky byly 
vystaveny pro veřejnost až do 22. října 
v KCEV Krtek.

Žáky 4. třídy a 5. B chválíme. Výrobky 
se jim moc povedly!

Lenka Kučerová

Ve středu 23. října se žáci 3. A vydali na 
projektový den do Muzea Krkonoš ve 
Vrchlabí, kde zažili dopoledne plné 
poznání, zábavy a zážitků spojených
s historií a přírodou Krkonoš. Hned po 
příchodu je přivítala paní průvodkyně, 
která jim představila bohatou historii 
regionu a vysvětlila význam místní 
fauny a flóry.

Děti si měly možnost prohlédnout 
exponáty věnované původním obyva-
telům hor, Krakonošovi, tradičním 
řemeslům a také vzácným živočichům, 
kteří obývají Krkonoše. Velký zájem 
vzbudila interaktivní část výstavy, kde 
si žáci mohli sami vyzkoušet některé 
aktivity.

Tento výlet byl nejen vzdělávací, ale 
také posílil týmového ducha třídy
a vytvořil mnoho krásných vzpomínek.

Barbora Šedivá

V pátek 1. listopadu odstartoval 3. roč-
ník Školní florbalové ligy. I v tomto 
roce se do soutěže přihlásilo pět týmů, 
které společně odehrají v 12 soutěžních 
kolech několik vzájemných zápasů.

Výsledky 1. kola:

Skibidaci                 1:1    Nine boys

Tohle není liga!!!    2:4    Drifti

Chrochroskibidi 0:3* Tohle není liga!!!

Drifti              3:0   Skibidaci

* Kontumace – tým se nedostavil
   k zápasu

Podle prvních zápasů to vypadá, že by 
tento ročník mohl být velmi vyrovnaný. 
Uvidíme, které týmy zvládnou přímo 
postoupit do play-off a který tým se 
stane nakonec celkovým vítězem. 
Přijďte své týmy povzbudit.

Libor Spurný

Ve středu 6. listopadu se v naší 
tělocvičně uskutečnil  turnaj ve 
vybíjené pro žáky 4. a 5. ročníků, který 



byl organizován pod záštitou Klubu 
nadaných dětí. Na startovní čáře se 
sešlo celkem 13 dětí, které se těšily 
nejen na zápasy, ale i na společnou 
zábavu a sportovní vyžití.

Turnaj začal zahřívací hrou s míčem, 
během níž si děti procvičily své 
dovednosti, postřeh a týmovou spolu-
práci. Poté se rozběhly samotné zápasy, 
které probíhaly ve formátu dvou 
poločasů po 7 minutách. Soutěžící byli 
rozděleni do týmů a ukázali, že i vybí-
jená může být dynamická hra, plná 
napětí a akčních momentů.

Po skončení turnaje následovalo 
vyhlášení výsledků, kdy byli oceněni 
nejen vítězové, ale i všichni účastníci za 
svůj sportovní přístup a týmového 
ducha. Všichni si turnaj velmi užili a už 
se těší na další podobné akce, které 
přinášejí nejen radost z pohybu, ale
i příležitost ke kamarádským setkáním.

Děkujeme všem dětem za účast. 

Krulišová, Šedivá

V pátek 1. listopadu jsme navštívili 
Muzeum lyžování v Dolní Branné. Ujal 
se nás pan Aleš Suk, trenér, pedagog
a odborník na slovo vzatý. Provedl nás 
úžasnou sbírkou starých lyží, saní, 
bruslí a lyžařského vybavení. Viděli 
jsme také největší sbírku lyžařského 
mazání v Evropě.

Zdejší síň slávy je věnovaná našim 
hvězdným sportovcům-sousedům. Děti 
si mohly prohlédnout vybavení, oble-
čení a trofeje našich slavných rodáků, 
na které můžeme být opravdu hrdí.

Celá prohlídka byla doplněna neuvě-
řitelně poutavým, vtipným a odborným 
výkladem pana Suka.

Měli jsme štěstí a zrovna v době naší 
návštěvy také probíhala výstava sta-
rých pohlednic Krkonoš.

Projektový den jsme si moc užili a všem 
vřele doporučujeme návštěvu tohoto 
muzea.

Mgr. Karolína Slánská

Říjen nám dopřál krásné počasí a děti 
na zahradě mohly rozvíjet svou fantazii 
při podzimním tvoření – od jablíček do 
květináčů, přes různé dýně až po 
strašidelné svícny ze sklenic.

Díky štědrému daru tří beden ozdob-
ných dýní od manželů Donátových si 
děti strašidelně vyzdobily okna na naší 
budově a každé ráno je po cestě do 
školy vítaly rozsvícené vydlabané
a vyřezávané dýně. 

Domů si děti odnesly strašidelné svícny 
i ozdobené dýně.

                                   Vychovatelky ŠD

V pátek 8. listopadu jsme se se žáky 
osmých tříd vydali do trutnovského 
UFFA,  abychom s i  př ipomněl i 
Křišťálovou noc – protižidovský 
pogrom, který se odehrál v noci z 9. na 
10. října. Každoročně je Židovskou 
obcí v Trutnově pořádána vzpomínka 

na jeho oběti a my se jí pravidelně 
zúčastňujeme. 

Program je pro nás vždy jiný. Letos pro 
nás hráli studenti z Lesního gymnázia
v Praze krásnou, ale smutnou divadelní 
hru, kterou pro ně napsal jejich ředitel 
František Tichý. František Tichý je 
nejen ředitel zmiňovaného gymnázia, 
ale také známý český spisovatel. V této 
hře připomněl známou postavu našich 
dějin – Přemysla Pitra, který na konci 
války poskytoval útočiště mnoha dětem 
– sirotkům, kteří nikoho neměli. Zají-
mavé je, že sirotci byli jak židovského 
původu, tak německého. Víra, ani 
národnost v jeho spanilé péči nehrály 
roli. 

Velmi se nám líbily výkony malých 
velkých herců, jejich odvaha stoupnout 
si před náročné publikum, jejich ochota 
uchopit těžké téma přátelství mezi 
opuštěnými dětmi. 

Nina Javorová

Šesté třídy se i letos společně vydaly do 
pravěku. Vyzkoušely si pravěké mletí 
mouky, tkání na přeslenovém stavu, 
rozdělávání a udržování ohně, opékání 
hadů. Projektové dopoledne bylo 
zakončeno děkovným tancem bohům.

Jaroslava Krulišová

Během září a října se žáci druhého 

stupně postupně seznamovali  s 

artefakty z našeho okolí, které našel pan 

Tuček detektorem kovů a vystavoval je 

v IC v Lánově.  Moc děkujeme vedoucí 

infocentra Karolině Bokové za 

trpělivost a spolupráci, výstavu 

postupně navštívilo všech osm tříd 

druhého stupně.

Jaroslava Krulišová
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Školní šachový turnaj, který se 
uskutečnil 7. listopadu, přilákal devět 
talentovaných žáků naší školy. Turnaj 
se  kona l  po  obědě  a  by l  p lný 
napínavých partií. První místo obhájil 
loňský vítěz Fanda Javor, který 
předvedl skvělé výkony. Druhé místo 
obsadil Denys Juryk, který se také 
snažil zabojovat o medaili. Na třetím 
místě se umístil Jakub Cerman. 
Gratulujeme všem účastníkům za jejich 
odhodlání a skvělou hru.

Buchar, Matyášová

 

V úterý 12. listopadu proběhlo na ZŠ
R. Frimla v Trutnově okresní kolo 
florbalového turnaje pod názvem ČEPS 
Cup. Turnaj je určen pro žáky prvního 
stupně základních škol a žáci naší školy 
se zúčastnili také. Letos poprvé
i děvčata, která přijela sbírat své první 
florbalové zkušenosti, protože s flor-

balem teprve začínají. Ani jeden tým se 
rozhodně v konkurenci dalších škol 
neztratil. 

Nakonec oba týmy skončily na pěkném 
třetím místě. Doufám, že to pro 
všechny byla velká motivace k tomu, 
aby na sobě pracovali i nadále a byli
z florbalu stále nadšeni jako doposud. 
Všem zúčastněným velice děkuji za 
předvedené výkony a reprezentaci naší 
školy a jdeme trénovat dál.

Libor Spurný

Naše škola pokračuje v napínavé 
sportovní soutěži „O krále Krkonoš“. 
Tento měsíc byl disciplínou skok přes 
švihadlo, kdy účastníci měli jednu 
minutu na to, aby předvedli co nejlepší 
výkon. Výsledky byly působivé!

Nejlepší skokani z prvního stupně:

· Viktorie Lacušková (3. A)
– 115 přeskoků

· Matěj Pajer (3. A)
– 107 přeskoků

· Vitalii Tkachuk (5. B)
– 97 přeskoků

Nejlepší skokani z druhého stupně:

· Jakub Cerman (9. A)
– 148 přeskoků

· Maksym Tkachuk (9. B)
– 118 přeskoků

· Natálie Nováková (9. A)
– 117 přeskoků

Všem skokanům gratulujeme k jejich 
výkonům!

Připomínáme, že další soutěžní 
disciplínou na měsíc prosinec bude 
skok do výšky pro druhý stupeň a skok 
z místa pro první stupeň. Těšíme se na 
další skvělé výsledky!

Tomáš Korbelář

Naše škola se tento měsíc zapojila
do prestižní soutěže Bobřík infor-
matiky, která prověřuje schopnosti 
žáků v oblasti logického myšlení
a programování. Do soutěže se zapojili 
7. třídy a vybraní talentovaní žáci z 6.
a 8. tříd.

Nejlepší výkony a titul úspěšných 
řešitelů, tedy těch, kteří dosáhli nad 120 
bodů, získali:

· František Javor (7. A)
– 176 bodů

· Vojta Trkan (8. A)
 – 136 bodů

· Antonín Ždárský (7. B)
– 131 bodů

· Amálie Macáková (7. A)
– 125 bodů

· Denys Juryk (7. A)
– 124 bodů

· Tadeáš Bark (8. A) – 124 bodů

· Karolína Jirousková (7. A)
– 123 bodů

Všem účastníkům gratulujeme k jejich 
úspěchům a děkujeme za skvělou 
reprezentaci školy. Pokračujte v roz-
víjení svých dovedností a zájmu
o informatiku!

Tomáš Korbelář
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Globalring je psí sport, který vznikl v 
Belgii a kterého se mohou účastnit 
nejen vojenští či policejní psi, ale také 
oříšci z útulku a bez rodokmenu. Jedná 
se o jeden z nejnáročnějších kynolo-
gických sportů, při němž psi prokazují 
poslušnost a také schopnost bránit 
svého pána. Také musí perfektně 
zvládat povely jako k noze, lehni, sedni, 
jakož i skoky přes překážky. 

Při obraně se využívají figuranti ve 
speciálních oblecích, tzv. ringo. Ty jsou 
ušité z juty a jsou na nich zóny, které 
zlepšují psovi zákus. Pes je cvičen
k tomu, kam smí a nesmí figuranta 
kousnout. Zároveň také musí přesně 
poznat, kdy zaútočit, a vždy musí 
poslouchat povely psovoda.

Mezi divácky nejatraktivnější část prý 
patří tzv. přerušené zadržení, kdy těsně 
před zakousnutím psovod psa odvolá. 
Potom také hlídání předmětu, kdy pes 
hlídá určený předmět, který se mu 
figuranti v ringu pokusí třikrát odebrat. 
Pes musí figuranta v určité vzdálenosti 
zadržet, poté pustit a samostatně se 
vrátit k předmětu.

Na začátku října 2023 se v holandském 
Rotterdamu konalo mistrovství světa
v globalringu. Se svým týmem Global-
ring Czech Republic se jej zúčastnil 
také Václav Hrubý z Prostředního 
Lánova (dnes ale žije ve Vrchlabí) se 
svým psím parťákem X´Rollo Casa di 
Espago. Tyto závody vyhrál a jak sám 
říká, souhrou štěstí a úsilí se mu tím po 
několika letech tvrdé práce splnil jeden 
z největších snů. Domů si tak přivezl 
titul Mistra světa z kategorie I!

Po roce se 5. října 2024 v Josefově
u Jaroměře opět konalo MS v global-
ringu. Jeho tématem byly napoleonské 
války. Jako loňský vítěz z Rotterdamu
v kategorii 1 musel Vašek závodit ve 
vyšší kategorii. Aby mohl závodit na 
mistrovství světa, musel splnit tři 
závody a získat určitý počet bodů. 
Vaškovi se to povedlo a byl nominován. 
V tomto nejlepším psím sportu, jak 

říká, se tu utkalo šest zemí a ve všech 
třech kategoriích bylo mezi 18 účast-
níky 5 lidí z ČR. Václav tentokrát 
závodil v druhé kategorii a vybojoval se 
svým psem 4. místo. 

Jak jsi spokojený se svým umístěním?
Jsem víceméně spokojený, protože ten 
závod byl strašně těžký. 
Nevím, jak se to stalo, ale v té druhé 
kategorii byly prostě dva cviky těžší 
než ve trojkách.

Z kategorií 1–3 je trojka tedy nejtěžší? 
Ano, je to odstupňované, v jedničce 
máš, dám příklad, třeba pět cviků, ve 
dvojce deset cviků a ve trojce patnáct 
cviků. Takže tam jsou vždycky cviky 
navíc, nebo máš ten samý cvik, akorát 
tam je větší obtížnost.

To je obvyklé, že rozhodčí putují do 
jiné země?
Určitě. Vždycky se rozhodčí nominují
a i figuranti. Z celého roku se vybírají 
třeba 3-4 nejlepší figuranti a ti pak 
jedou figurovat na mistrovství světa.
U nás se dělají třeba tři závody za rok, 
plus mínus, ty musíš mít ty závody 
odjeté, i jako závodník, i jako figurant, 
a pak podle toho komise vybírá
a doporučuje figuranty.

Jak ses k tomuto sportu dostal? 
Přes kamaráda. Chodil jsem už do 
Rudníka na cvičák, ten kamarád tam 
chodil taky a on pak začal dělat psovoda 
u Policie ČR a začal jezdit do těch 
Třebechovic. A my jsme se bavili, že 
dělá globalring, a mně se to strašně 
líbilo, tak jsem řekl, že bych se tam jel 
podívat taky a něco si zkusil. Tak jsme 
se jednoho dne domluvili a jel jsem. 
Měl jsem štěstí, že můj pes zrovna 
kousal, to je nejdůležitější, ten zbytek 
se dá vždycky nějak udělat, ale to 
kousání, to je základ. Můj německý 
ovčák kousal dobře, tak jsem to s ním 
začal dělat.

Jak dlouho se tomu věnuješ? 
Myslím, že nějakých sedm, osm let.
To už jsem bydlel ve Vrchlabí.

Soutěží se účastníš taky tak dlouho?
De facto asi jo. Já jsem psa cvičil na 
IPO, dneska se to jmenuje IGP, a pak 
jsem toho psa musel úplně předělat na 
globalring, takže nějaké věci tam byly 
podobné, ale nějaké věci jsem ho musel 
učit nově. Takže možná rok, než jsem 
toho psa připravil na jedničky.

Hodně lidí v ČR se tomuto sportu 
věnuje? 
Je nás asi dvacet a jsme po celé ČR. 
Mám kamaráda dole u Jihlavy, taky 

psovod Policie ČR, pak kamaráda
u Horního Slavkova, ve věznici tam 
dělal bachaře, pak to dělají kluci od 
vojenské policie z Týniště nad Orlicí
a městské policie z Prahy. Takže 
víceméně jsou to kluci z odvětví, kde
to užijí v praxi. Je to hodně o disciplíně, 
kterou ti psovodi potřebují při práci.

Kolik závodů ročně se tak u nás 
pořádá?
Většinou máme tři ročně, já jsem 
pořádal závody v roce 2022 a nejspíš to  
vypadá, že budu pořádat další příští rok,  
v září 2025, a chtěl bych to tady ve 
Vrchlabí na Liščí farmě.

Jaká je tu konkurence? Jdete si po 
krku nebo jste kamarádi?
Ano, jsme kamarádi. Díky tomu, že si 
navzájem i figurujeme mezi sebou, 
protože ti figuranti prostě moc nejsou, 
tak si vlastně fakt pomáháme. Nemůžu 
říct, že by tam byla nějaká rivalita. Jsme 
dobrá parta lidí a musím říct, že je to
i díky tomu, že je nás málo. Kdyby nás 
bylo víc, tak se to asi začne trošičku 
hádat, nebo se začnou lidi mezi sebou 
pomlouvat - to je ale u všech sportů 
dneska.

Jak závod probíhá, to všechny 
disciplíny plníte v kuse, nebo po čás-
tech, jak dlouho asi?
Když jdeš na jedničky, tak jsi na place 
například 15-25 minut, když jdeš na 
dvojky, což jsem já, tak tam jsi 30-45 
minut a ve trojkách pes může být skoro 
hodinu na place a dělá všechno. Nejdřív 
máš poslušnost, pak skoky a nakonec 
obranu. Takže je to hodně náročné pro 
toho psa, kór v těch dvojkách, trojkách. 
Většinou závody začínají ráno a nejdřív 
jdou jedničky, pak dvojky a trojky.
A když jdeš na trojky a venku máš 30 °C 
a ten pes fakt hodinu maká, tak tam 
nechá vše. To jsou prostě srdcaři, ti psi.

Může se během soutěže napít?
Určitě. Máme kbelíky s vodou, takže 
pes udělá cvik, a než si rozhodčí zapíše 
body nebo se poradí s druhým roz-
hodčím, tak má třeba tři minuty. Na to 
dbáme. V létě, když je teplo, tak se 
snažíme dělat cviky s vodou, aby ten 
pes byl ochlazený. Zdraví, to je první 
věc, aby se samozřejmě nic nestalo 
figurantovi, psovi, ani psovodu, prostě 
nikomu na place.

Co je nejtěžší konkrétně pro tebe
a tvého psa?
Tak samozřejmě trojky, to je královská 
disciplína, nikdy jsem v nich nebyl, ale 
už teď na ně psa připravuju. Já už bych 
do nich mohl jít – musíš vždycky splnit 

22



tu zkoušku a mít daný počet dvakrát za 
sebou. 

A co je pro vás těžší, poslušnost, skoky 
či obrana?
Nemůžu říct. Máme tam i pachové 
práce, kdy pes rozeznává můj pach 
mezi jinými. To je na tom sportu to 
krásné – ten závod je pokaždé jiný, 
vždycky to děláme na nějaké téma, tak 
tam jsou různé rekvizity, které to těm 
psům dost ztěžují, protože pokaždé je 
ten pach odlišný. A vlastně jednotlivé 
cviky se můžou měnit. Třeba u posluš-
nosti máš chůzi, odložení, odmítačku
a aport. Tyhle disciplíny se můžou 
různě měnit, není dané, že to musí být 
tak a tak. V tom je to krásné a roz-
manité.

Jaké plemeno je nejčastěji na global-
ringu k vidění? Opravdu tam potkáš
i voříška?
Maliňák – belgický ovčák malinois. 
Voříška tam zatím žádného nemáme, 
ale máme tam třeba rotvajlera, což také 
není úplně standardní pes. Vím, že to 
zkoušel jeden kluk s takovým kříženeč-
kem, ale dá se to s jakýmkoliv psem, 
který bude mít snahu o kousání, a záleží 
také na psovodovi, jak si toho psa bude 
dělat a jak bude šikovný.

A ty máš taky belgického ovčáka?
Ano, mám maliňáka. V době covidu 
jsem si pro něj jel přímo do Belgie, 
protože jsem si řekl, že přes to vlak 
nejede (smích).

Kolik mu je? 
V září mu byly čtyři roky.

Jak mu říkáš?
Charlie.

Jakou má výchovu?
Dvakrát až třikrát týdně jezdím na 
tréninky. 

Od kolika let psa se dá tento sport 
provozovat?
Jakmile si ho přivedeš domů. 

A do kdy?
Dokud to psovi zdravotně funguje. 
Kamarád měl psa a ten ještě v jedenácti 
letech závodil. Takže je to víceméně
o zdraví psa.

Kam chodíte trénovat?
Jezdím hodně do Třebechovic pod 
Orebem, tam máme základnu, kde se 
všichni scházíme. Minulý rok jsem tam 
jezdil opravdu hodně. Pak jsem ještě 
jezdil za kamarádem do Svobodné Vsi, 
se kterým trénuji. Letošní rok jsem
si udělal svoje hřiště na cvičáku ZKO 
Rudník, kam jsem si koupil nějaké
věci a mám tam zabranou část placu

a snažím se to postavit tak, aby ten pes 
měl představu, že je jako na závodech. 
Pravidelné ježdění do Třebechovic 
bylo časově i finančně náročné, takže se 
snažím trochu i sám, protože se něco 
naučím a musím nad tím tréninkem 
přemýšlet trochu jinak, než když mi 
někdo radí.

Jakým povelem se pes posílá na figu-
ranta?
Každý to má udělané podle sebe.
Já mám třeba „Drž!“ 

Jak psa přivoláváš?
Já přivolávám povelem „Ke mně!“, ale 
spousta lidí volá na psa jménem anebo 
píšťalkou. V tomto žádná pravidla 
nejsou, takže záleží hlavně na tom, co 
vyhovuje tobě a psovi. V závodě je však 
důležité dodržet pouze jeden způsob 
přivolání.

Když budeš mít před sebou lidi a na 
jednoho ukážeš a řekneš „Drž!“, tak 
ho chňapne?
(Smích) Hele, no… nemyslím si. Je to 
prostě maliňák, který to má v té hlavě 
takové hodně pomotané, ale ví, že to 
není závod. I když kolikrát se mi stalo, 
že mě ten pes taky kousl, ale nevě-
domky, v zápalu boje. Že bych ale mohl 
ukázat a říct „Drž!“? Myslím, že ne.
Ale těžko říct. Nezkoušel jsem to
a nehodlám to ani nikdy zkoušet.

A jinak si ho může člověk pohladit?
Určitě, přijde k tobě, obejme ti packami 
nohy a můžeš si s ním dělat cokoli.
U těchhle psů je fakt dobré, že mají 
rychlý vzruch a rychlý útlum, takže to 
dokážou přepínat.

Je hodně zájemců o to dělat figuranta? 
Ne. Neřekl bych, že je to úplně těžké,
já taky nejsem žádný profi figurant,
i když mám licenci, ale když má člověk 
chuť se učit něco nového, tak si myslím, 
že to jde. Potřeboval bych tady někoho 
z okolí, na koho bych mohl kousat, ale 
bohužel tady nikdo takový není.

Já se taky nehlásím. 
(Smích) Ale dělají to i holky. Je to taky 
časově náročné. Spíš to dělají kluci od 
ozbrojených složek. Takže já si to teď 
dělám sám na sebe, když jezdím do 
toho Rudníku.

A psa tedy posíláš sám na sebe?
Ano, dělám figuranta pro svého psa. 
Manželka mi teď hodně pomáhá
s tréninky, ale moc ji v tomhle nebere, 
tak je to někdy takové těžší. Lepší je to 
ale pro mě. Naučím se s tím psem trošku 
líp pracovat, poznávám ho z té druhé 
stránky.

Jak se psi na závodech navzájem 
snášejí?
Na závodním place se psi nepotkají, 
mohou se ale potkat při venčení.

Musí to mít pes v sobě, tu obranu, nebo 
se dá vycvičit každý?
Dá se s každým psem, ale někdo to
v sobě má a jiný ne. Když to budeš dělat 
od štěněte, tak se dá udělat hodně. 
Samozřejmě ten pes musí mít nějaké 
tělesné predispozice, nemůže to být 
třeba kokršpaněl (smích).

Jaké máš plány do budoucna?
Vyhrát trojky (smích).

A nejvyšší meta?
Složit zkoušky a vyhrát MS v kategorii 
III. (smích). Samozřejmě být zdravý
a mít zdravé zvíře. 

Tak ti přeju mnoho štěstí!

Karolina Boková 
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Více než tři desítky dospělých všeho 
věku a přibližně stejně tolik dětí od 
nejmenších až po „náctileté“ spojuje 
jméno „Regionální národopisný soubor 
Krkonošský Horal.“ Dvakrát týdně se 
schází v Malém sále Kulturního domu 
Střelnice ve Vrchlabí, aby společně 
zpívali písničky nebo tancovali tance 
našich předků, horalů z českých částí 
Krkonoš i blízkého Podkrkonoší,
a pomohli tak zachovat to nejkrásnější 
dědictví. 

Jak se Horal zrodil

První krok k tomu vlastně udělala ještě 
za hrabat Harrachů paní Anna Vejry-
chová, která ve volných chvílích 
chodila po horách, zpovídala pamět-
níky a zapisovala si pilně již tehdy 
pomalu mizející písničky a tance. 
Pokračovala v tom i její dcera, Božena 
Malínská, která pracovala jako vycho-
vatelka hraběcích dětí. Později se tomu 
věnovala i její vnučka Božena Lelková. 
Po druhé světové válce byli lidé 
nadšení z míru i možnosti po letech 
nesvobody znovu vzkřísit národní 
život, proto si šili kroje a zakládali
i folklorní soubory. Ve Vrchlabí založila 
v roce 1949 paní Radechovská soubor 
Hořec. Roku 1953 založil ředitel 
hudební školy a sběratel krkonošských 
písní pan Josef Václav Kratochvíl 
soubor Krakonoš a členové Hořce
i s vedoucí přešli do Krakonoše. V roce 
1958 však vedoucího souboru přeložili 
do Českých Budějovic a soubor bez 
jeho vedení zanikl. 

Členkou Krakonoše byla i paní Božena 
Lelková a té se po tom tak stýskalo,
že se začala snažit sama a 14. září 1958 
se v tehdejším Okresním domě pionýrů 
sešel na první zkoušce její nový soubor. 
Ten byl zpočátku souborem písní
a tanců bez zaměření na určitou oblast, 
ale postupně se čím dál víc věnoval 
tancům a písničkám z Krkonoš, až byl

v roce 1962 pojmenovaný 
Národopisný soubor Horal. 
Vedoucí  paní  Lelková
se postupně vzdělávala, 
soubor pod jejím vedením 
vzkvétal a měl vystoupení 
krom mnoha místních akcí
i v Polsku nebo na Sloven-
sku a několikrát se objevil
i v Československé televizi. 

Během osmdesátých let 
však vinou neshod se zřizo-
vatelem i okresním vedením strany 
soubor spíše živořil, ale vytrvalá 
vedoucí se tím nedala odradit a soubor 
se pod jejím vedením dočkal revoluč-
ního roku 1989. 

V roce 1990 však paní Božena Lelková 
ve věku 75 let zemřela a soubor po ní 
převzal její syn Stanislav Lelek a jeho 
žena Eva. Soubor začal znovu vzkvé-
tat, několikrát se zúčastnil známého 
festivalu ve Strážnici, vystupoval
i v Německu a Polsku a v roce 2004 se 
poprvé vydal na největší folklorní 
festival Evropy Europeade do města 
Nuoro na Sardinii. Festivalu Europeade 
se účastnil celkem dvanáctkrát v růz-
ných místech Evropy – ve Francii, 
Itálii, Litvě, Lotyšsku, Estonsku,
ve Švédsku nebo Finsku. Během let se 
podařilo založit i dětskou složku 
souboru, Krkonošský Horálek, a splnit 
sen zakladatelky souboru – tančit 
řemeslnické tance tří generací. 

Na podzim roku 2020 po třiceti letech
v čele souboru v nedožitých 70 letech 
zemřel vedoucí souboru Standa Lelek. 
Dnes vede soubor Tomáš Novotný
z Vrchlabí. 

Krkonošský Horal dnes

Na rozdíl od mnoha jiných souborů je 
Krkonošský Horal souborem bez věku 
– své místo v něm najdou tříleté děti
i velební kmeti. Pro ty nejmenší je 
určená přípravka – Krkonošský Horá-
eček, kde se pod něžným vedením 
Lucky Mlatečkové formou her učí 

základům rytmiky a tance. Větší děti 
najdou uplatnění v Krkonošském 
Horálku, dětské součásti souboru, kde 
zpívají písničky a tančí tance malých 
pasáčků i řemeslnických učedníků. 

Pokud vytrvají, dychtivě na ně čeká 
„juniorská“ taneční skupina, kde 
mladší i starší dospělí tančí už fyzicky
a pohybově náročnější tance, ty nej-
krásnější tance našich předků – 
„Vosiku“, „Pernikáře“, „Křížlickou“, 
svatební tanec „Na cuker, na kafe“
a mnoho dalších. Pro členy zralejšího 
věku je pak „seniorská“ taneční 
skupina s tanci klidnějšími, fyzicky 
nenáročnými. Většina souboru zároveň 
zpívá a pro všechny muzikanty máme 
místo v souborové kapele.

V posledních letech míváme mezi 
15–20 vystoupeními ročně, převážně
v blízkém okolí. Letos jsme nejdelší 
cestu měli v září, kdy jsme v době 
vrcholících povodní vystupovali
v krásném Národopisném muzeu
v Praze. Rádi bychom znovu vyrazili na 
festival Europeade, ale zdá se, že se 
organizátorům dosud nepodařilo najít 
pořadatelské město pro příští rok
a budoucnost je tak nejistá. 

Podle množství členů se Horal může 
zdát jako velký soubor, ale ne všichni se 
vždy účastní všech zkoušek a vystou-
pení, proto rádi přijmeme každého, kdo 
si rád zatancuje, zazpívá nebo zahraje. 
Na věku ani zkušenostech nezáleží,
u nás každý najde místo a co je potřeba, 
to ho naučíme. Moc rádi přivítáme také 
jakéhokoliv muzikanta, v současnosti 
nám chybí hlavně klarinetista. 

Krkonošský Horal se schází ve Vrch-
labí, ve středu a v pátek na zkouškách
v Malém sálu Kulturního domu 
Střelnice. Ale jeho členové pocházejí
i ze širokého okolí – Jilemnice, 
Hostinného, Čisté, Prosečného, Val-
teřic a dokonce i ze Žacléře. Dlouho-
letou členkou souboru je i Hanka 
Škodová z Prostředního Lánova, veselá 
a pohodová pěnice a tanečnice, se 
kterou je vždycky dobře. K naší starší 
taneční složce se v poslední době 
přidali Dana a Robert Šoltésovi, také
z Prostředního Lánova, máme radost, 
že nás bude zase víc. Do mladší taneční 
skupiny vnesli svou radost ze života 
Jarmilka a Vlastik Šolcovi. Z Dolního 

Stará cedule, kterou soubor nosí v průvodu.
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Dvora pochází náš basista Milan 
Dyntar a tanečnice Martina Benecká
z Dolního a Prostředního Lánova.
Také v Horálku máme několik dětí
z Lánova. A pochválit rozhodně 
zaslouží i Amálka Tryznová, která byla 
s námi v souboru více než deset let. 
Děkujeme všem a třeba se nám podaří 
někoho z vás čtenářů inspirovat k tomu, 
aby se k nám přidal a sám poznal tu 
radost z nejkrásnějšího dědictví po 
našich předcích. 

Tomáš Novotný

Dne 30. října proběhla v Polytech-
nickém a jazykově komunikačním 
centru při Základní škole v Lánově 
pilotní akce „Z farmy do kuchyně“, 
zaměřená na podporu lokální produkce 
a školních jídelen z Vrchlabska. Akce 
nabídla dvě hlavní části: v první části 
zazněla přednáška o zdravé výživě dětí 
s propagátorkou „skutečného jídla“ 
Margit Slimákovou, v druhé se pak 
účastníci mohli seznámit s místními 
farmáři a výrobci, kteří prezentovali 
své produkty.

Zdejší kraj nabízí celou řadu regionál-
ních pochutin. Jen o nich bohužel 
mnohdy nevíme nebo nemáme snahu
se o nich dozvědět více. Český česnek
z Podkrkonoší, mléčné produkty od 
Mejsnarů, káva a ručně vyráběné 
pralinky a čokoláda od Volkafe z Trut-
nova, Ja-míky ze Strážného, Babiččiny 
sirupy či med z Krkonoš nabízejí místní 
firmy a drobní živnostníci, kteří se 
sdružují pod regionální značkou 
KRKONOŠE originální produkt. Sou-
částí akce bylo i tržiště lokálních 
surovin a výrobků, na němž se osobně 
představila například Farma Basařovi
z obce Prosečné a Farmářský dům
z Vrchlabí, Krkonošské mikrobylinky
z Hostinného, Ryby a uzeniny od pana 
Krejčího ze Studence a regionální 
výrobky ze společnosti Fabia. Během 
svačiny se všichni zúčastnili i slepé 
degustace sýrů, medů, sirupů a mikro-
bylinek. Čtyřicítka účastníků z řad 
zástupců školních jídelen a starostů si 
pochutnala na degustačním menu 
tradičních pokrmů v netradičních 
kombinacích připraveném šéfkuchaři 
Janem Péterem a Jakubem Smolou. 
Podávané bramborové lokše byly 
zdobeny výhonky z mladého hrášku

a servírovány s vysockým zelím od 
Vondráků, které bylo oslazeno bílou 
čokoládou od Volkafe. Talíř koprové
a křenové omáčky s bylinkových 
pestem krásně barevně doladilo do 
žluta zastřené vejce od zemědělce pana 
Hudrlíka a růžovoučká vepřová kotleta 
vařená způsobem sous-vide se v ústech 
jen rozplývala. Nízkoteplotní lázně 
vepřové maso udržely neskutečně 
šťavnaté a zároveň jeho vnitřek byl 
vystaven teplotě, která bohatě stačí ke 
zničení všech případných škodlivin. 
Účastníci akce si velice pochvalovali
i krémovou zeleninovou polévku s čer-
nou a červenou čočkou. Výrazná vůně
a chuť kořeninové zeleniny, která byla 
předem upečena, připomínala svíč-
kovou omáčku.

Akce přinesla také praktické rady
o úsporách a udržitelném vaření
a umožnila sdílení zkušeností ze 
školních jídelen. Zástupci Králové-

hradeckého kraje představili projekt 
Skutečně zdravá škola a krajské
e-tržiště. Zástupci z Libereckého kraje 
prezentovali iniciativu Liberecký kraj 
sobě a plány na otevření showroomu 
regionálních produktů. Místní akční 
skupina Krkonoše se postarala o občer-
stvení z lokálních surovin a organizační 
zajištění celé akce. Na akci spolu-
pracovala s realizátorem Místního 
akčního plánu pro vzdělávání – 
Svazkem obcí Horní Labe.

Akce „Z farmy do kuchyně“ se setkala
s velkým zájmem a podpořila důležitost 
spolupráce s lokálními producenty pro 
udržitelný a zdravý životní styl. Děku-
jeme za finanční podporu Králové-
hradeckému kraji. Jednotlivé pokrmy, 
výrobce a farmáře představujeme 
postupně na našich Facebookových 
stránkách Místní akční skupina Krko-
noše. 

Petra Hartmanová

 koordinátorka regionální značky 
KRKONOŠE originální produkt

kancelář MAS Krkonoše

Zvýšení kvality předškolního, základ-
ního a základního uměleckého vzdě-
lávání a podpora spolupráce škol, 
zřizovatelů a dalších odborníků – to 
jsou hlavní cíle Místního akčního plánu 
rozvoje vzdělávání MAP IV (číslo 
projektu CZ.02.02.XX/00/23_017/000

8408). Realizátorem projektu je Svazek 
obcí Horní Labe. Staví na inovativních 
přístupech a systematickém plánování, 
aby nabídl učitelům, dětem i rodičům 
lepší a efektivnější podmínky pro 
vzdělávání.

Místní akční plán rozvoje vzdělávání, 
zkráceně MAP IV, je důležitý krok
k podpoře kvalitního vzdělávání v regi-
onech. Tento plán přináší systematický 
přístup k rozvoji vzdělávání prostřed-
nictvím akčního plánování, inovací
a využívání efektivních metod. Hlav-
ními pilíři MAP IV jsou především 
spolupráce a sdílení zkušeností mezi 
školami, zřizovateli, odborníky a dal-
šími aktéry v oblasti vzdělávání.

Dovolte nám představit vám některé 
z podzimních aktivit MAPu IV na 
Vrchlabsku:

Výtvarná soutěž Krajina mého 
domova

V průběhu roku 2024 proběhla 
výtvarná soutěž s názvem Krajina 
mého domova, která umožnila dětem
a žákům kreativně vyjádřit vztah
k místu, kde vyrůstají. Velké díky patří 
zástupcům ZUŠ Karla Halíře Vrchlabí, 
kteří  nám pomohli  s  přípravou
i realizací této soutěže pro děti z MŠ
a žáčky 1. stupně ZŠ v ORP Vrchlabí. 

Cílem vzdělávací a tvořivé aktivity 
zaměřené na místně zakotvené učení 
bylo podpořit žáky v uměleckém 
vyjadřování. Slavnostní vernisáž za 
účasti dětí, rodičů i pedagogů se konala 
v prostorách KRNAPu, ceny soutě-
žícím předal senátor a starosta města 
Vrchlabí Jan Sobotka, starostka města 
Hostinné a předsedkyně SOHL Dagmar 
Sahánková a ředitel KRNAPu Robin 
Bönisch. Výstavu soutěžních děl mohla 
v KCEV Krtek zhlédnout veřejnost
do konce října 2024.
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Listování a SLAM poetry

Pro mladší žáky se zrealizovala akce na 
podporu čtenářské gramotnosti v KD 
Střelnice ve Vrchlabí, která představila 
dětem knihu „Myši patří do nebe“ neo-
třelou formou tzv. scénického čtení. 
Jedná se o atraktivní spojení literatury
a divadelního představení, často ožive-
né kostýmy, rekvizitami, vizuálními 
efekty nebo hudebními prvky. Dojem-
ný příběh, který vypráví o odvaze, přá-
telství a naději, sleduje osudy malé 
myšky Šupito a lišáka Bělobřicha, kteří 
i přes odlišnosti navážou silné přá-
telství. 

Starší žáci měli příležitost se v rámci 
rozvoje čtenářské gramotnosti intera-
ktivně seznámit se SLAM poetry – 
moderním, energickým stylem poezie, 
který je plný emocí a osobních příběhů. 
V rámci programu si žáci poslechli 
autentická vystoupení Anatola Svahilce 
– mistra ČR a ikonu žánru, Garsona – 
finalisty mistrovství ČR ve slamu
a TYČe – finalistky mistrovství ČR 
2024. 

Slam poetry kombinuje mluvené slovo, 
improvizaci a představení. Jedná se
o formu sebevyjádření, která překra-
čuje běžné hranice poezie a přináší ji 
blíže k lidem. Ve vystoupení se často 
objevují společenská, politická a osob-
ní témata, přičemž autoři využívají 
svého projevu k vyjádření svých 
názorů, zkušeností a postojů.

Setkání zřizovatelů a ředitelů škol

Díky projektu MAP IV se letos opět 
mohli setkat ředitelé i zřizovatelé škol
a školek z ORP Vrchlabí. Cílem 
dvoudenního setkání, které se tentokrát 
konalo v Prachovských skalách, bylo 
společně strategicky plánovat rozvoj 
školství na Vrchlabsku a podpořit 
sdílení, spolupráci i přátelské vztahy 
manažerů ve vzdělávání. Pro účastníky 
byly připraveny také vzdělávací semi-
náře a workshopy. 

V rámci projektu MAP IV tak vzniká 
koncepční dokument, strategický 
rámec pro vzdělávání, který definuje 
dlouhodobé cíle, priority a klíčové 
oblasti rozvoje vzdělávání v regionu. 
Slouží jako vodítko pro tvorbu vzdě-
lávací politiky, školské reformy a hlav-
ně implementaci konkrétních opatření 
v oblasti základního, předškolního
a základního uměleckého vzdělávání. 
Součástí rámce jsou i investiční záměry 
škol a školských zařízení, které se 
mohou pravidelně aktualizovat a slouží 
jako podklad pro finanční podporu
z Integrovaného regionálního operač-
ního programu (IROP). Tu lze získat 

prostřednictvím regionálních výzev 
přes Místní akční skupinu Krkonoše 
nebo z národních výzev IROP. 

Na podporu rozvoje školství se během 
roku konají pravidelná setkávání 
pracovních skupin (PS pro financování, 
PS pro rovné příležitosti a PS na 
podporu moderních didaktických 
forem vedoucí k rozvoji klíčových 
kompetencí). Konají se i tematické 
kulaté stoly a workshopy (čtenářské 
dílny, kreativní učení…) dle preferencí 
ředitelů i učitelů.

Pro podporu wellbeingu svých učitelů, 
žáků a dětí mají školy i školky, díky 
projektu MAP IV, možnost využívat 
supervizi a multidisciplinární tým. 

Zdravá výživa dětí a podpora lokálních 
surovin – zaměřeno na školní jídelny

Během podzimních prázdnin RT MAP 
uspořádal v Polytechnickém a jazykově 
komunikačním centru při ZŠ a MŠ 
Lánov seminář pro zástupce školních 
jídelen. Cílem bylo inspirovat kuchař-
ky a kuchaře ke zpestření jídelníčku ve 
veřejném stravování s použitím více 
zdravých i regionálních potravin. 

Hlavní blok byl věnován přednášce 
Margit Slimákové, významné české 
propagátorce „skutečného jídla“
a odbornici na zdravotní prevenci
a výživu. V rámci svého vystoupení 
představila koncept „zdravého talíře“ 
jako moderní alternativu k zastaralé 
výživové pyramidě. Paní Slimáková 
věří, že základem zdraví není farmako-
terapie, ale kvalitní strava, zdravý 
životní styl a dobrá nálada. 

Druhá část akce cílila na představení 
farmářů a výrobců z Krkonoš, kraj-
ského e-tržiště pro školní jídelny
a projektu Skutečně zdravá škola. Pro 
účastníky akce bylo připraveno degus-
tační menu od šéfkuchařů Jana Pétera
a Jakuba Smoly z Náchoda, kteří mají 
dlouholeté zkušenosti z gastropodniků 
a ze spolupráce se školami. Tato akce 
byla uspořádána ve spolupráci s Místní 
akční skupinou Krkonoše, která 
připravila občerstvení z lokálních 
surovin a zorganizovala farmářské 
tržiště se slepou degustací. Na každého 
účastníka čekala taška plná zdraví. 

Mgr. Petra Hartmanová, koordinátor 
komunitního plánování

Lenka Kněžourová, manažer projektu

Seriál na pokračování 

– čerpáno z rukopisu s pracovním 
názvem Vlastivědné toulky krko-
nošským podhůřím, v němž František 
Jirásko pojednává o obcích bývalého 
vrchlabského okresu a který v červenci 
2021 vyšel jako kniha s názvem Toulky 
podkrkonošskou minulostí.

24. část 

V novém státě

Po skončení první světové války roku 
1918 vzniká na troskách monarchie 
Habsburků nový stát – Československá 
republika. O jejím přijetí většinou 
německého etnika v pohraničí bylo 
hovořeno v předchozí kapitole. Na jeho 
smýšlení se mnoho nezměnilo vzdor 
snaze pražské vlády o rychlou konso-
lidaci hospodářských poměrů. Vždyť 
právě nedostatky v zásobování pohra-
ničí byly hlavní zbraní německých 
nacionalistů vůči Čechům. Na náladě 
německé menšiny nic nezměnily rychlé 
pokroky v obnově hospodářství u nás, 
zatímco v sousedním Německu probí-
hala strašlivá hyperinflace. O ní byli 
naši Němci velmi dobře informováni 
podloudnickými skupinami, přecháze-
jícími Krkonoše.

Republika byla demokratickým státem 
se svobodnými volbami, v nichž 
prostřednictvím vlastních politických 
stran získali Němci velmi slušné 
zastoupení v parlamentu. Z období 
monarchie zůstala zachována síť 
německých škol. Němcům nebyly 
kladeny překážky v rozvíjení samo-
statného kulturního života. Republika 
ovšem v budování úřednického aparátu 
používala ráda Čechy, dávala jim 
přednost v zaměstnání na poštách, 
železnicích a p., zejména postupně se 
vracejícím legionářům. S přílivem 
českého etnika, který do kompaktně 
německých obcí začal pronikat již dříve 
před válkou, mohla zde bez překážek 
vyvíjet svou činnost Národní jednota 
severočeská a zakládat zejména nové 
české menšinové školy. K existující 
škole ve Vrchlabí přibyly další
v Kunčicích, v Heřmanových Sejfech
s expoziturou v Černém Dole, Proseč-
ném aj.
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- ordinace pro děti a dorost 605 773 384

VRCHLABÍ, Slovanská 94   

Aktuální informace sledujte na:

www.alped.cz

MUDr. Jaromír PAUKERT

499 522 344
MUDr. Iva KOSINOVÁ 

- praktický lékař -

Po:   8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

8:00 – 13:00

12:00 – 18:00

8:00 – 13:00

7:30 – 8:00

Út:   7:30 – 8:00

St:   

Čt:   7:30 – 8:00

Pá:   7:30 – 8:00

O D B Ě RY , I N J E K C E J E N O B J E D N A N Í

Pozemky, stavby 

ITC, kabelová TV

Investice

Poplatky

www.lanov.cz

Prostřední Lánov 200
543 41  LÁNOV

obec@lanov.cz

Starostka starosta@lanov.cz 

asistentka@lanov.cz 

provoz@lanov.cz

499 432 211

493 314 598

Místostarostka 

Asistentka Renata Srnská

Milan Ježek

Eliška Rojtová

Provoz obce 499 432 220
725 951 722

Účetnictví Ilona Kobrlová ucetni@lanov.cz 499 432 234

Jaroslav Hanč 

Radovan Jákl, DiS

Eva Kaválková

Jaroslava Kučerová

hanc@lanov.cz 

admin@lanov.cz

investice@lanov.cz

poplatky@lanov.cz

499 432 051

607 602 738

722 992 103

493 314 599

v sezóně:
červenec, srpen

Po:   

Út:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:   8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:   8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:   8:00 – 12:00

8:00 – 12:00

12:30 – 16:00

12:30 – 16:00So:   

9:00 – 12:00Ne:   

Po:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Út:    8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

St:     8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

Čt:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Pá:     8:00 – 12:00 12:30 – 16:00

Po:    7:30 - 16:00    

Út:    7:30 - 12:00   

St:     7:30 - 12:00   

Čt:     7:30 - 12:00   

Pá:     7:30 - 12:00   

So:     

Ne:    

Prostřední Lánov čp. 39
543 41 Lánov

499 432 083
infocentrum@lanov.cz

v mezisezóně:

Zřizovatel: Obecní úřad Lánov
Referent: Karolina Boková

Po:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Út:    8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

St:     13:00 – 18:00

Čt:     8:00 – 12:00 13:00 – 15:00

Pá:     8:00 – 12:00

- praktický zubní lékař -
MUDr. Zdeněk KUŽEL 

Akutní bolestivé

případy budou

po osobní

nebo telefonické

domluvě ošetřeny

v nejbližším

volném termínu.

499 432 298

Provozní doba
kanceláře:

vodalanov@vodalanov.cz

info@vodalanov.cz
www.vodalanov.cz

Úřední hodiny: Pondělí a Středa      8:00 – 11:30      12:30 – 17:00

603 112 761

Ladislava Šedivá      mistostarosta@lanov.cz  493 314 596 
601 697 365  

(odečty, smlouvy, fakturace - vodné a stočné)

Ing. Jana Beranová (ředitelka)                               tel.: 737 726 837
                                                     e-mail: vodalanov@vodalanov.cz
Jiří Materna (provoz, havárie)                                tel.: 605 265 094
Ladislav Hospodka (provoz)                                  tel.: 605 253 467
Ondřej Kolář (provoz)                                            tel.: 739 943 444

Milena Knapíková Kavánová (účetní)    499 522 331, 602 300 234
                                                              e-mail: info@vodalanov.cz

e-mail: kolar@vodalanov.cz

Česká menšina v Hostinném si dokonce 
troufla na založení ochotnického spol-
ku a pořádala divadelní představení. 
Svou, nejen tělovýchovnou, činnost
ve městě vyvíjel také Sokol, kam 
docházeli jako cvičenci Češi i z okol-
ních obcí. Veškerá činnost české 
menšiny se soustředila v Národních 
domech. Zatímco česká menšina v Hos-
tinném pro tento účel koupila starší 
budovu hostince, ve Vrchlabí pro 
Čechy vznikl později roku 1937 daleko 
reprezentativnější komplex Národního 
domu a sokolovny, vyprojektovaný 
Otakarem Raimem z Kruhu u Jilem-
nice.

Velikým úderem do hospodářství mla-
dého státu byla světová hospodářská 
krize v létech 1929 až 1933. Zasáhla 
zejména lehký průmysl, u nás pak 
textilní výrobu, závislou značně na 
odbytu do ciziny. Důsledek – jeden 
milion nezaměstnaných, jehož velká 
část byla u nás, vláda nestačila řešit.

To byla kalná voda na mlýn proti-
československé agitace německého 
nacionalistického hnutí v čele s Kon-
rádem Henleinem a jeho Sudetoně-
meckou stranou (SdP). Ta v parla-
mentních volbách roku 1935 na 
Vrchlabsku získala naprostou většinu 
64,1 % hlasů. Její vliv pak kulminoval
v osudném roce 1938, kdy s ní splynuly 

ostatní německé aktivistické strany 
krom sociálních demokratů a komu-
nistů. Tón událostem nyní udávají 
především města Vrchlabí a Hostinné.

Mnichovský diktát měl za následek 
odtržení našeho pohraničí a zdejší 
nacisté se dočkali splnění svého přání: 
Heim ins Reich (Domů do Říše).
S jednotkami československé armády, 
jež počátkem října 1938 opouštějí 
obranné pozice na Krkonoších, 
odcházejí čeští hraničáři do vnitrozemí. 
Z 1 200 Čechů, usedlých ve Vrchlabí, 
jich ve městě zůstalo pouhých 220.

Jednotky německého wehrmachtu 
obsadily Vrchlabsko s Hostinskem již 
8. a 9. října 1938 a byly slavnostně 
uvítány. V Prosečném právě o posví-
cení! Ve Vrchlabí pak už 10. října 
zahájilo svou činnost gestapo. Zatklo 
hned první den 21 nepohodlných osob
z řad antifašistů. V hledáčku byli zvlášť 
komunisté z Hořejšího Vrchlabí.
Ze zatčených bylo 7 posláno do 
koncentračních táborů, kde zahynuli
F. Gaida a E. Kober. Někteří se 
zachránili útěkem do okleštěného 
Česko-Slovenska.  

Trpký osud potkal řadu českých vesnic 
v západních Krkonoších, které odřízla 
nová hranice, nacházející se zhruba 
podél silnice Liberec–Vrchlabí.

Na území tzv. Velkoněmecké říše se 
octly např. i Valteřice, které byly 
odděleny od Horní Branné. Odražen 
byl pokus obsadit i území obcí Slemene 
i obou Ždírnic, které si uhájily přísluš-
nost k vlasti, tj. k Česko-Slovensku
a pak k protektorátu Čechy a Morava. 
Jinak bylo ovšem s obcemi v údolí 
Borovnického potoka (Borovnice, 
Borovička, Mostek…), které uvítaly 
wehrmacht jako osvoboditele. 

Pokračování příště.  
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KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnilanov.cz

Úřední hodiny:

Obecní knihovna:

Pondělí  8:00 – 12:00    13:00 – 17:00
Středa    8:00 – 12:00    13:00 – 17:00

Středa   14:00 – 17:00

Účetnictví, evidence obyvatel: Martina Schoberová

499 522 216

Místostarosta: Ing. Tomáš Hanč

 Starosta:  Ing. Pavel Šimůnek 
Asistentka starosty: Kateřina Svatá, DiS

pavel.simunek@dolnilanov.cz

ou@dolnilanov.cz

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ LÁNOV

Dolní Lánov 132
543 41  LÁNOV

Vážení spoluobčané,
s koncem roku 2024 si pojďme zrekapitulovat, jak probíhal
a co nám všem přinesl. Nebyl to rok nejlepší, ale rozhodně 
také ne nejhorší v naší historii. Celospolečensky se zastavil 
pokles naší životní úrovně a také naší obci se daří realizace 
akcí připravovaných delší čas. 

V září bylo předáno staveniště firmě, která zhotoví první část 
plánovaného chodníku v Dolním Lánově. Do zimy by měla 
být hotova spodní část stavby (přeložka vodovodu a dešťová 
kanalizace), na jaře pak dokončen vršek stavby.

Byla vybrána firma, která po Vánocích zahájí rekonstrukci 
umýváren v mateřské škole, a do konce roku se bude soutěžit 
zhotovitel plánované rekonstrukce mostu na Kunčice. Je to 
největší most který obec vlastní a bez generální opravy by se 
jeho stav rychle zhoršoval. Obec začala plánovat jeho 
rekonstrukci po doporučení firmy, která každoročně provádí 
kontrolu všech (deseti!) mostů a lávek v obci. Postupně 
plánujeme opravu dalších, bez nichž by se někteří občané 
nedostali do svých domovů. 

Z pohledu společenských a sportovních akcí byl letošní rok 
také úspěšný, i když zářijové povodně a u nás i velký vítr 
znamenaly zrušení a odložení některých z nich. Přesto se 
posléze uskutečnil letošní 1. ročník Memoriálu Luboše 
Losenického, v říjnu pak Vinobraní a Halloween ve škole
a jejím okolí. V listopadu proběhlo 16. setkání u kapličky
sv. Huberta v nově upraveném parčíku a na hřbitově 
vzpomínka na zesnulé, letos přesně 2. listopadu. 

Na podzim jsme také v obci přivítali pět nových občánků
v zasedací místnosti obecního úřadu. Za realizaci některých 
akcí nebo pomoc při jejich pořádání bych chtěl poděkovat 
spolkům v obci, učitelům i žákům školy. 

Závěr roku bude patřit tradičnímu setkání seniorů, 
mikulášskému reji pořádanému ZŠ a MŠ Dolní Lánov a před 
Vánocemi tradičnímu setkání u vánočního stromu v parčíku 
u bývalé hasičárny. Po loňské výměně již nefunkčního 
osvětlení se letos rozzáří na 1. adventní neděli. 

Přeji vám tedy, vážení občané, krásné prožití vánočních 
svátků, pevné zdraví, spokojenost a co nejméně starostí
v novém roce 2025 a těším se na další setkávání s vámi. 

Ing. Pavel Šimůnek – starosta obce

1/5-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 21. 8. 2024) a zapiso-
vatelkou určuje Mgr. Evu Losenickou.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 1/5-24 bylo schváleno.

2/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Jana Tumová, Mgr. Jarmila Minková. 
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/5-24 bylo schváleno.

3/5-24
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 8. 7. 2024. 
Usnesení č. 3/5-24 – ZO bere na vědomí.

4/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 5/2024 
a č. 6/2024. 
 (pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 4/5-24 bylo schváleno.

5a/5-24
Zastupitelstvo obce rozhodlo na základě ust. § 172 odstavec 
5 zákona č. 500/2024 Sb., správní řád, ve znění pozdějších 
předpisů, o námitkách v souladu s návrhem rozhodnutí
o námitkách dle přílohy č. 1 (stejnopis, který je součástí 
odůvodnění územního plánu).
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5a/5-24 bylo schváleno.

5b/5-24
Zastupitelstvo obce ověřilo na základě přezkoumání 
pořizovatele provedeného dle ustanovení § 53 odst. 4 zák. č. 
183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu,
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ve znění pozdějších předpisů, že návrh Změny č. 2 Územního 
plánu Dolní Lánov není v rozporu s politikou územního 
rozvoje, s územně plánovací dokumentací vydanou krajem,
s cíli a úkoly územního plánování, s požadavky stavebního 
zákona, s požadavky zvláštních právních předpisů a se 
stanovisky dotčených orgánů.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5b/5-24 bylo schváleno.

5c/5-24
Zastupitelstvo obce vydává Změnu č. 2 Územního plánu 
Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5c/5-24 bylo schváleno.

6a/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu příkazní – provedení 
investorsko-inženýrské činnosti ve výstavbě pro dílo: 
Chodník pro pěší podél silnice III/32552 s I. Vrchlabskou 
stavební a znaleckou kanceláří, s. r. o., se sídlem Horská 4, 
543 02 Vrchlabí, IČO: 03701476, a obcí Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 6a/5-24 bylo schváleno.

6b/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o podpoře provozu 
prodejny potravin v obci Dolní Lánov mezi Janou Vejnaro-
vou, Dolní Lánov 113, IČO: 87194457, a obcí Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 6b/5-24 bylo schváleno.

7/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 2256/6 v k. ú. Dolní Lánov, ve vlastnictví České repu-
bliky, zastoupený Úřadem pro zastupování státu ve věcech 
majetkových, Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 
Praha 2, IČO: 69797111, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 7/5-24 bylo schváleno.

8/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 376 v k. ú. Dolní Lánov, ve vlastnictví České republiky, 
zastoupený Úřadem pro zastupování státu ve věcech 
majetkových, Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 
Praha 2, IČO: 69797111, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 8/5-24 bylo schváleno.

9/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 384/2 v k. ú. Dolní Lánov, ve vlastnictví České repub-
liky, zastoupený Úřadem pro zastupování státu ve věcech 
majetkových, Rašínovo nábřeží 390/42, Nové Město, 128 00 
Praha 2, IČO: 69797111, do vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 9/5-24 bylo schváleno.

10/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 377 v k. ú. Dolní Lánov, ve vlastnictví České republiky, 
zastoupený Státním pozemkovým úřadem, Husinecká 
1024/11a, Žižkov, 130 00 Praha 3, IČO: 01312774, do 
vlastnictví obce Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 10/5-24 bylo schváleno.

11/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje bezúplatný převod pozemku
p. č. 379 v k. ú. Dolní Lánov, ve vlastnictví České republiky, 

zastoupený Státním pozemkovým úřadem, Husinecká 
1024/11a, Žižkov, 130 00 Praha 3, IČO: 01312774, do vlast-
nictví obce Dolní Lánov.
(pro 11, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 11/5-24 bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

- Návrh úsekového měření rychlosti v obci 

- Možnost obnovy staré továrny a přilehlých budov 

(bývalé Družstvo vlastníků) 

Místostarosta Ing. Tomáš Hanč
Starosta Ing. Pavel Šimůnek

 

1/6-24 
Zastupitelstvo obce schvaluje program jednání (viz svolání 
zastupitelstva obce Dolní Lánov ze dne 23. 10. 2024)
a zapisovatelkou určuje Mgr. Evu Losenickou.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 1/6-24 bylo schváleno.

2/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje ověřovací a návrhovou komisi 
ve složení Mgr. Jarmila Minková a Jiří Maisner.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 2/6-24 bylo schváleno.

3/6-24
Zastupitelstvo obce bere na vědomí kontrolu usnesení
z jednání zastupitelstva konaného dne 28. 8. 2024. 
Usnesení č. 3/6-24 - ZO bere na vědomí.

4/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 7/2024, 
č. 8/2024 a č. 9/2024.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 4/6-24 bylo schváleno.

5a/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Plán inventur majetku obce
za rok 2024.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5a/6-24 bylo schváleno.

5b/5-24
Zastupitelstvo obce schvaluje složení inventarizační komise
k provedení inventur majetku obce za rok 2024 ve složení 
Věroslav Zvirotský – předseda, Ing. Tomáš Hanč – člen 
komise a Ing. Pavel Šimůnek – člen komise. Komise zahájí 
svou činnost 1. 1. 2025 a ukončí svou činnost 31. 1. 2025.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 5b/6-24 bylo schváleno.

6/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závaznou vyhlášku 
obce Dolní Lánov o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství s účinností od 1. 1. 2025. Poplatek 
bude ve výši 700 Kč.
(pro 6, proti 1, zdržel se 0)
Usnesení č. 6/6-24 bylo schváleno.

7a/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o úhradě nákladů na 
úklid a nakládaní s odpady tabákových výrobků, mezi firmou 



Nevajgluj, a. s., se sídlem Na strži 1702/65, Nusle, 140 00 
Praha 4, IČO: 19180632, a obcí Dolní Lánov.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 7a/6-24 bylo schváleno.

7b/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zřízení věcného 
břemene – služebnosti č. IV-12-2026599 mezi ČEZ 
Distribucí, a. s., se sídlem Děčín, Děčín IV-Podmokly, 
Teplická 874/8, 405 02,  IČO: 24729035, a obcí Dolní Lánov.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 7b/6-24 bylo schváleno.

8/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje dokument – Zajištění 
některých povinností obce plynoucích ze zákona o požární 
ochraně.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 8/6-24 bylo schváleno.

9a/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje aktualizaci Plánu financování 
obnovy vodovodu a kanalizace v majetku obce Dolní Lánov 
s platností od 1. 1. 2025.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 9a/6-24 bylo schváleno.

9b/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje odvod do fondu obnovy 
vodovodu a kanalizace za rok 2024 částku 380 000 Kč dle 
plánu financování obnovy vodovodu a kanalizace v majetku 
obce Dolní Lánov 2019-2028 na číslo účtu vedené
u Komerční banky.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 9b/6-24 bylo schváleno.

10/6-24
Zastupitelstvo obce jmenuje Slavomíra Vyklického a Libora 
Voděrka jako zástupce obce Dolní Lánov, do školské rady
ZŠ a MŠ Dolní Lánov, na funkční období 2024–2027.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 10/6-24 bylo schváleno.

11/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Výroční zpráva o činnosti 
Základní školy a mateřské školy Dolní Lánov ve školním 
roce 2023/2024.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 11/6-24 bylo schváleno.

12a/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje cenu pronájmu nebytových 
prostor v suterénu OÚ o výměře 30 m² od 1. 11. 2024 do 31. 
10. 2026. Nájem je stanoven na částku 5 500 Kč měsíčně.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 12a/6-24 bylo schváleno.

12b/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje cenu pronájmu nebytových 
prostor v Hasičské zbrojnici čp. 164 v Dolním Lánově
o celkové výměře 15 m² od 1. 1. 2025 do 31. 12. 2026. Nájem 
je stanoven na částku 4 000 Kč měsíčně.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 12b/6-24 bylo schváleno.

13/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje Stavební společnost, s. r. o. 
Hostinné, se sídlem Chotěvice 360, 543 76 Chotěvice, IČO: 
13585240, jako vítěze výběrového řízení, na akci: 
„Rekonstrukce sociálního zařízení MŠ Dolní Lánov“.

(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 13/6-24 bylo schváleno.

14a/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje navýšení neinvestičního 
příspěvku na provoz Základní a mateřské školy Dolní Lánov 
v roce 2024, z důvodu zvyšujících se cen energie, 
neinvestiční příspěvek ve výši 350 000 Kč.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 14a/6-24 bylo schváleno.

14b/6-24
Zastupitelstvo obce schvaluje návratnou finanční výpomoc 
Základní a mateřské školy Dolní Lánov z důvodů realizace 
projektu s názvem: Modernizace učebny a nákup nového 
vybavení ZŠ Dolní Lánov (výzva č. 3 MAS Krkonoše – 
IROP – Vzdělávání k předkládání záměrů v rámci Integro-
vaného regionálního operačního programu, Vazba na výzvu 
ŘO IROP: 48. Výzva IROP – VZDĚLÁVÁNÍ – SC 5.1.). 
Částka návratné finanční výpomoci činí 1 295 269,35 Kč.
(pro 7, proti 0, zdržel se 0)
Usnesení č. 14b/6-24 bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

- Návrh na odkoupení pozemku v centru obce 

- Informace o průběhu výstavby chodníku 

Místostarosta Ing. Tomáš Hanč

Starosta Ing. Pavel Šimůnek

 

Zastupitelstvo obce Dolní Lánov se na svém zasedání dne
30. 10. 2024 usneslo vydat Obecně závaznou vyhlášku obce 
Dolní Lánov o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství. Od 1. 1. 2025 sazba poplatku
za kalendářní rok činí 700,- Kč. 

Schválenou obecně závaznou vyhlášku najdete v sekci: úřad 
– úřední deska – vyhlášky.

Martina Schoberová  - účetní

Na začátku školního roku jsme se snažili vytvořit pohodovou 
atmosféru jak pro stávající, tak i nové děti a v naší mateřské 
škole zavládlo opět veselo a živo. 

První společnou akcí byla beseda o dravcích, která probíhala 
na školní zahradě. S dětmi jsme se vydali do místního 
kravína, podnikali jsme procházky po okolí a pozorovali 
změny v přírodě. Sbírali jsme žaludy, bukvice, sledovali jsme 
červenající se šípky a barvící se listí, pouštěli jsme draky
a běhali v kalužích.

V průběhu října začaly nejstarší děti jezdit na kurz bruslení 
do Vrchlabí. Také jsme se vypravili na Farmu Basařovi 
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v Prosečném, kde nám s velkou 
ochotou ukázali život a práci na 
rodinné farmě. 

Poslední říjnový čtvrtek šel strašidelný 
průvod masek od MŠ k obecnímu 
úřadu, zde na nás čekal pan starosta
i s překvapením. Chtěli bychom 
poděkovat rodičům, panu starostovi, 
zaměstnancům OÚ Dolní Lánov a paní 

Miroslavě Křížkové za pomoc s orga-
nizací, dárečky a s přípravou kostýmů 
pro děti.

Na děti a jejich rodiče čeká v letošním 
roce ještě mnoho společných akcí
a zajímavých projektů. Na všechny se 
velmi těšíme!

Denisa Nossková a Veronika 
Kotoučková – učitelky MŠ

Ve středu 25. září dvanáct našich žáků
z 1.–3. třídy závodilo v přespolním 
běhu memoriálu Vladimíra Nožičky 
pro děti 1. stupně základních škol
v Dolní Branné na Bakově. Do závodu 
bylo zapojeno sedm škol z Dolní
a Horní Branné, školy z Vrchlabí,
z Lánova a ze Špindlerova Mlýna. 
Letošního ročníku se zúčastnil rekord-
ní počet žáků.

Děti z prvních a druhých tříd čekala 
trať dlouhá 500 m a starší žáci se vydali 
na trať dlouhou 800 m. Jednotlivé 
kategorie startovaly hromadně. Našim 
sportovcům se velmi dařilo. Přivezli si 
dvě medaile a několik pěkných umí-
stění na předních příčkách.

V kategorii dívek 1. třída doběhla
na 3. místě Ema Zvirotská, na 5. 
místě Elen Vondráčková, na 7. místě 
Nikol Hovorková a na 10. místě 
Karolína Jirková. V kategorii chlapců 
1. třída doběhl Michael Blažej na 3. 
místě, Anthony Emenike na 6. místě
a Filípek Kynych na 10. místě. V kate-
gorii dívek 2. třída doběhla na 7. místě 
Nikolka Máslová, v kategorii chlapců 
2. třída – 9. místo Jaroslav Pavlíček

a v kategorii chlapců 3. třída – Štěpán 
Kapr  9. místo.

Po celou dobu panovala výborná 
sportovní atmosféra a všichni jsme si 
závod užili. Všem závodníkům gratu-
lujeme za výbornou reprezentaci školy.

Anita Blažejová

Ve čtvrtek 10. října se třináct žáků naší 
školy zúčastnilo tradičního závodu 
„Běh zámeckým parkem ve Vrchlabí“. 
Po celou dobu nás provázelo slunečné 
podzimní počasí a v parku panovala 
příjemná sportovní nálada. Děti od 
první do páté třídy měly před sebou trať 
v délce 1 km. Startovalo se hromadně. 
Jednotlivé kategorie byly zastoupeny 
velkým počtem závodníků z okolních 
škol. 

Naši žáci se v obrovské konkurenci 
neztratili a vybojovali si výborná 
umístění. V kategorii chlapců 2018
s velkým náskokem zvítězil Michael 
Blažej, v kategorii dívek 2018 vyhrála 
Ellen Vondráčková.

Další závodníci se také prosadili:
v kategorii chlapců 2018 obsadil
4. místo Filípek Kynych a Nikol 
Hovorková se umístila na 4. místě
v kategorii dívek. V kategorii dívek 
2016 doběhla Laura Blažejová na
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7. místě a Nikola Máslová na 8. místě. 
Sabina Hassmannová pak obsadila
5. místo v kategorii dívek 2013.

Všem našim sportovcům gratulujeme 
za skvělou reprezentaci naší školy
a děkujeme za krásný zážitek!

Anita Blažejová

Dne 12. října se ve sportovním areálu v 
Dolním Lánově uskutečnil 1. ročník 
Memoriálu Luboše Losenického - 
turnaj v nohejbale spojený s dalšími 
třemi disciplínami. Doposud se akce 
konala pod názvem Turnaj řemeslníků, 
a to každoročně mezi lety 2009–2020. 
Autorem tohoto názvu byl Luboš 
Losenický, který zemřel v letošním 
roce. 

Luboš Losenický pracoval jako správ-
ce sportovního areálu u základní školy 
od roku 2009 do roku 2020, kdy 
ukončil správcování ze zdravotních 
důvodů. Za toto období byl jmenovaný 
hlavním organizátorem 47 sportovních 
akcí. Jednalo se o turnaj v malé kopané, 

turnaj v nohejbale spojený s dětským 
dnem, turnaj dvojic v tenise, turnaj ve 
stolním tenise a konečně i výše uve-
dený turnaj řemeslníků. Se jmeno-
vaným po celou dobu spolupracovali 
na organizačním zajištění uvedených 
akcí Sláva Vyklický, Milda Tomíček, 
dále SK Dolní Lánov a v několika 
případech i MS Malá Sněžka Dolní 
Lánov. Jeho velkou podporou při 
přípravě sportovních akcí byla jeho 
žena Eva.

Luboš byl velmi pečlivým a praco-
vitým správcem sportovního areálu, 
akce měl vždy dopředu promyšlené
a technicky zajištěné.

S myšlenkou zorganizovat Turnaj 
řemeslníků, spojený s třemi disciplí-

nami, pod názvem Memoriál Luboše 
Losenického přišel Jiří Svatý a později 
jeho myšlenku realizoval současný 
správce sportovního areálu Honza 
Vedral. Této sportovní akce se za 
krásného podzimního počasí účastnilo 
6 sportovních trojic. Kromě nohejbalu 
soutěžili účastníci v dalších sportov-
ních disciplínách, jimiž byl kop na 
tchýni, golf a pivní slalom s ragby-
ovým míčem (provést míč co nejrych-
leji mezi pivními lahvemi).

Sportovní akci slavnostně zahájil 
krátkým proslovem Milda Tomíček
za přítomnosti Slávy Vyklického
a zástupců SK Dolní Lánov, v němž
připomněl činnost Luboše Losenic-
kého na úseku sportu v obci. O občer-
stvení se postaraly místní ženy. O tom, 
že měl turnaj vysokou sportovní
a společenskou úroveň, svědčí fakt,
že se účastníci již těší na příští rok. Paní 
Eva Losenická byla též pozdravit
a povzbudit účastníky a organizátory 
turnaje.

Konečné pořadí bylo po sečtení všech 
dosažených sportovních výsledků
v jednotlivých disciplínách následu-
jící: 1. ŘEZNÍCI, 2. KUHÁCI,
3. KANCL, 4. KOVO, 5. ČSA,
6. HNOJÁCI. Vítězové byli odměněni 
hodnotnými cenami.

Akce končila provoláním sportu zdar.

Miloslav Tomíček

Pro myslivce je počátkem zimní péče o 
lesní a polní zvěř druhá polovina října, 
kdy jsou krmelce naplněné dosta-

 Luboš Losenický.

Memoriál Luboše Losenického.

Memoriál Luboše Losenického.
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tečným množstvím objemového krmi-
va (sena) a je zahájeno přikrmování 
jádrem, aby byla naše nejrozšířenější 
zvěř dostatečně připravena na čas 
strádání. Jen pro zajímavost uvádím,
že začátek zimy je uváděn ve dvou 
termínech. Dle první teorie meteoro-
logická zima začíná 1. prosince a končí 
následující rok 28. února (v přestup-
ném roce 29. února). Druhá teorie 
udává, že astronomická zima má 
počátek 20. prosince, kdy nastává 
slunovrat, konec má 20. března. 

Myslivci se ale při své péči o lesní
a polní zvěř řídí vývojem počasí a ne 
tím, na kdy je stanoven začátek 
zimního období. Z toho důvodu si 
zajistili včas dostatek ovsa od země-
dělské farmy v Rudníku. Zajištěný 
mají i dostatek dužnatého krmiva.

Do konce kalendářního roku myslivci 
organizují společné hony na zajíce
a společné naháňky na zvěř černou. 
Individuální lovy jsou zaměřené na 
odstřel srnčí a jelení zvěře, dle 
stanoveného plánu lovu, jak nám 
ukládá zákon o myslivosti. Po celé 
zimní období probíhá dále lov zvěře 
škodné. V tento čas myslivci kromě 
péče o zvěř a lovu vykonávají další 
činnosti, jako je například sčítaní 
zvěře, aby měl myslivecký hospodář 
podklady pro stanovení plánu odstřelu 
pro další myslivecký rok. Dále mysli-
vecký spolek ve svém svěřeném revíru 
provádí v únoru pravidelně léčení srnčí 
zvěře z důvodu střečkovitosti lékem 
Carmix, případně Rafenfendazolem, 
který podává ve směsi léku a ovsa.

Mysliveckou sezónu dolnolánovští 
myslivci zahájili již tradičním setká-
ním se spoluobčany při příležitosti 
svátku sv. Huberta – patrona myslivců. 
Dne 1. listopadu se po šestnácté 
uskutečnila tato akce v parku u kap-
ličky sv. Huberta. Je namístě podě-
kovat obci za parkovou úpravu toho 
místa, na které se v konečné fázi 
podíleli i myslivci z Dolního Lánova. 
Jako obvykle se akce u kapličky 
účastnil i starosta obce Ing. Pavel 
Šimůnek a starosta honebního spole-
čenství Libor Voděrek. 

Jelikož se tvrdí, že opakování je mat-
kou moudrosti, myslivci opětovně 
žádají majitele psů, aby při pobytu
v přírodě měli své miláčky pod 
dohle-dem, nejlépe na vodítku. 
Nejhorší pro zvěř v zimním období je, 
pokud je často rušena.

Dolnolánovští myslivci zvou veřejnost 
na tradiční myslivecký ples, který se 
koná 24. ledna 2025 v kulturním 
domě. Zajištěna bude opět bohatá 
tombola a speciality myslivecké ku-
chyně.

Členové mysliveckého spolku „Malá 
Sněžka“ Dolní Lánov přejí svým 
spoluobčanům a přátelům klidné, 
spokojené prožití svátků vánočních, 
pevné zdraví a pohodu v roce 2025. 
Přírodě myslivci přejí co největší klid 
během zimy.  

S pozdravem myslivosti zdar
Miloslav Tomíček

I myslivci mají své desatero, kterým se 
řídí, nebo by se měli při své myslivecké 
činnosti řídit:

MYSLIVECKÉ DESATERO

MYSLIVOST je dobrou školou 
mužných činností, lze je shrnout v toto 
MYSLIVECKÉ DESATERO:

1. Miluj přírodu i všechny její tvory, 
jež zrodily lesy, pole, roviny
a hory.

2. Uč se život zvěře znáti, v přírodě 
ji pozoruj, snaž se získat zkuše-
nosti, pohodlí se uvaruj.

3. Dovedeš-li v knize přírody již 
dobře čísti, sleduj dále mysli-
vecká díla i odborné listy.

4. Péče o zvěř je tvou první povin-
ností, chraň ji, dravou zvěř měj
v patrnosti.

5. Lov provozuj ušlechtile, zákonů
i kázně dbej, postřelenou zvěř 
vždy poctivě dohledej.

6. Opatři si vhodnou zbraň a v čisto-
tě ji udržuj, zacházej s ní opatrně, 
na okolí pamatuj.

7. Věrným druhem myslivci je 
dobře vychovaný pes, s láskou 
cvič a voď ho, jdeš-li v pole nebo 
les.

8. Se sousedy v myslivosti pěstuj 
správné styky, zachovej mysli-
vecký mrav i staré zvyky.

9. Ať jsi myslivosti pán neb jen 
pouhý host, buď vždy skromný, 
družný, neruš bodrou veselost.

10. Važ si myslivecké mluvy, je to 
předků našich dar, nezapomeň na 
náš pozdrav: MYSLIVOSTI 
ZDAR.

Každý lovec musí těchto přikázání 
dbáti, chce-li myslivcem se řádným 
zváti.

(Myslivecký kalendář 1946 č. 3)

Brigáda u kapličky sv. Huberta.

Brigáda u kapličky sv. Huberta.

Hon na drobnou zvěř - poslední leč.

Hon na drobnou zvěř - poslední leč.
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Vážení sousedé,

tento zpravodaj se vám dostává do ruky v čase blížícího se 
konce roku, proto vidím tento článek jako příležitost pro 
krátkou bilanci uplynulého roku a samozřejmě i pro přání 
všeho nejlepšího do roku nadcházejícího.

Při bilanci roku 2024 se do jisté míry nemohu vyhnout 
opakování toho, co jsem napsal už v článcích minulých, ale 
snad mi to odpustíte.

Co znamenal uplynulý rok pro Dolní Dvůr? Nestalo se nic 
revolučního, co by z pohledu naší obce pohnulo kormidlem 
dějin, vývoj obce bych označil jako setrvalý. Po několika 
letech zaznamenáme úbytek počtu obyvatel. Za ty, kteří nás 
opustili, se nenarodili noví. Za ty, kteří prodali svoji 
nemovitost, ve které bydleli, přišli chalupáři. Byt Správy 
KRNAP po našich občanech zůstal zatím prázdný. To vše se 
dělo i dříve, ale letos to bylo jednoznačnější, navíc u nás není 
žádný migrační přírůstek, který pomáhá jiným vesnicím
a městům. Změna územního plánu č. 1 neobsahuje žádný 
návrh, který by reálně vedl k novým obyvatelům.

Základní charakteristikou a směřováním obce je cestovní 
ruch. Loňská zima nás z tohoto pohledu určitě nepotěšila, 
podmínky pro lyžování v areálech, jako jsou oba 
dolnodvorské, měly daleko k optimálnímu stavu. Nicméně 
potěšující zprávou je intenzivní aktivita skiareálu Ski Family 
na přípravě nového vleku a sjezdovky Za potokem. Postup 
tohoto projektu nám zástupci skiareálu podrobně 
prezentovali na říjnové schůzce s ubytovateli. Pokud se 
podaří realizovat plánované kroky, na jaře 2025 by mohlo 
spatřit světlo světa územní povolení pro stavbu, což by 
znamenalo potenciální start nové sjezdovky v zimě 2027/28. 
Dolní Dvůr se tím nestane konkurencí větších areálů, vždy to 
bude lyžařská destinace pro děti a úplné začátečníky, 
limitovaná navíc možnostmi parkování a ostatních služeb. 
Ale cílem je udržet zde návštěvníky po delší dobu, než je 
tomu doposud. Podle mého názoru by k tomu významně 
mohlo přispět obchodní propojení obou našich areálů 
(ideálně i se Strážným). Ale aby se tak někdy stalo, musí to 
tak vidět především provozovatelé.

Spokojenost našich hostů nepochybně ovlivňuje i kvalita 
dalších služeb, zejména ubytování a stravování. U ubytování 
existuje víceméně setrvalý stav. I  když udržení 
konkurenceschopnosti v široké nabídce krkonošského 
turistického ubytování vyžaduje průběžné (možná, že v 
mnohých ubytovacích zařízeních naší obce i zásadní) 
investice, tak nepochybně i u nás se najdou kvalitní 
ubytovací zařízení, která splňují požadavky dnešní doby. V 
letošním roce proběhla významnější investice do vybavení 
snad jen v bývalém Zvonu, nyní Horském hotelu Krakonoš. 
Tam ale faktický provoz začne až v této zimní sezóně, takže 
na hodnocení je ještě brzy. Pokud jsou i jiné případy 
zkvalitnění ubytování, o kterých nevím, prosím o informaci, 
abychom mohli třeba i napomoci propagaci. Někteří drobní 
ubytovatelé ukončili své podnikání, ale to jsou jednotlivosti. 

Pokud je u ubytovacích služeb v Dolním Dvoře z čeho 
vybrat, u stravování je situace o mnoho horší. Prakticky 
jedinou spolehlivou restaurací je Chata U Jirky (ještě jednou 
děkuji za kvalitní zajištění pravidelného setkání seniorů), ale 
ta to při nejlepší vůli nemůže sama zachránit. Ohlasy na 
služby skibaru u Moravy také nebyly příliš povzbudivé. Zde 
by měla pozitivní roli sehrát plánovaná restaurace v čp. 4, ale 
to bohužel pravděpodobně až v roce 2026.

Obecní projekty pokračovaly především v rámci hlavních 
priorit zastupitelstva – infrastruktura a kulturní dědictví. 
Byla dokončena rekonstrukce mostu M11 v Luisině Údolí 
směrem k Liberecké boudě, dále pak 1. etapa obnovy starých 
německých hrobů na obecním hřbitově a obnovili jsme také 
památník obětem světových válek u kostela sv. Josefa. 
Zejména těmto kulturním počinům jsem věnoval větší 
prostor již v minulých článcích, proto se tady spokojím jen
s připomenutím.

Z menších, ale také důležitých věcí, si dovolím připomenout 
instalaci nové vítací cedule na začátku obce, opravu střechy 
altánu na náměstí, dokončení nové větve veřejného osvětlení 
k Zimní Stráni a instalaci nových hodin na budově bývalé 
fary. Po dokončení úprav kostelní „předsíně“ jsme v letním 
období zpřístupnili kostel pro naše návštěvníky.

Kulturní život v obci také pokračoval osvědčenými kroky – 
po Zpívání u vánočního stromu a Netradičním koncertu
v kostele sv. Josefa v závěru loňského roku proběhl úspěšně 
červnový Hudební večer (spojený s Nocí kostelů) i srpnový 

Po  8:00 – 13:00 St  8:00 –13:00
Út 12:00 –17:00 Čt 12:00 –17:00499 522 376

tel.: 739 416 335 

tel.: 730 861 900

tel.: 799 554 151

Místostarosta:

Asistentka starosty:
Lenka Máslová

Úřední hodiny:

David Neumann

Starosta: 
Ing. Martin Bělovský starosta@dolnidvur.cz

davidneumann.dd@gmail.com

obec@dolnidvur.cz

KONTAKTNÍ INFORMACE A ÚŘEDNÍ HODINY

www.dolnidvur.cz

OBECNÍ ÚŘAD
DOLNÍ DVŮR

Dolní Dvůr 78
543 42  DOLNÍ DVŮR
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Den obce. I malé akce jako říjnový SWAP jsou vítaným 
zpestřením obecního života. Poděkování patří všem, kteří se 
na organizaci těchto akcí podíleli, a těšíme se, že i v roce 
příštím na tyto akce zavítáte. Zářijový sportovní víceboj se 
kvůli nepřízni počasí uskutečnit nemohl, pátý ročník 
proběhne až v příštím roce. 

Stejně tak patří poděkování členům naší volební komise, 
která tradičně bezchybně zorganizovala jak volby do 
Evropského parlamentu, tak i krajské volby.

Poklidný běh věcí byl přerušený klimaticky dramatickým 
víkendem 14. a 15. září. Můj velký dík patři našim hasičům, 
kteří ve ztížených podmínkách bez elektrického proudu
a s velmi omezeným přístupem k mobilním sítím celý víkend 
monitorovali situaci a zasahovali tam, kde hrozilo nějaké 
nebezpečí nebo škoda.

Tolik asi v kostce můj pohled na rok 2024. Co můžeme 
očekávat od příštího roku? Určitě naši snahu podnikat 
všechny kroky k tomu, aby si Dolní Dvůr udržel svoji 
výjimečnou pozici v tom, že je v atraktivním krkonošském 
prostředí a zároveň není zasažený negativními jevy 
developerské výtavby. Z pohledu obecních projektů věřím, 
že se už konečně rozběhne rekonstrukce čp. 4 (restaurace
a byty) a že bude dotažena do úspěšného konce změna našeho 
územního plánu. Připraveny jsou i další projekty, ale o těch 
vás budeme informovat v čase jejich realizace. Dovolím si 
zde připomenout i změnu poplatků za odpady, kterou jsem 
podrobně komentoval v minulém Zpravodaji, abyste si 
přenastavili své trvalé příkazy na nové sazby.

Do nového roku 2025 vám přeji tradičně hlavně hodně zdraví 
a spokojenosti nejen osobní, ale i pracovní. Podnikatelům
v cestovním ruchu pak mnoho spokojených hostů, kteří se do 
Dolního Dvora budou rádi vracet.

Martin Bělovský
starosta 

4. Smlouva se SFŽP na opravu mostu M11

Po doplnění potřebných dokumentů je připra-vena 
smlouva na dotaci.

Návrh usnesení č. 2024/14: 
Zastupitelstvo obce Dolní Dvůr schvaluje Smlouvu o 
poskytnutí podpory ze Státního fondu životního prostředí 
České republiky se Státním fondem životního prostředí 
České republiky, se sídlem Kaplanova 1931/1, 148 00 Praha 
11, IČO 00020729, na dotaci na opravu mostu M11 ve výši
1 919 066,28 Kč.
Hlasování: Pro: 6 Proti: 0 Zdržel se: 0
Usnesení č. 2024/14 bylo schváleno.

V roce 2024 dovršili svá významná životní jubilea
(uvádíme 60, 65, 70, 75):

pan Radomír Vacek
paní Lenka Beránková
pan Jan Stodola
pan Josef Dušek
paní Hana Stodolová

V září nás bohužel navždy opustil pan Karel Dvořák.

Ráda bych jménem obce Dolní Dvůr vyjádřila upřímnou 
soustrast pozůstalým rodinám, přátelům a blízkým.

Lenka Máslová

V únoru jsem se z rozhovoru s velkou přívrženkyní Dolního 
Dvora Kateřinou Cyrusovou z Pardubic náhodou dozvěděla, 
že tato obec má od roku 2011 svůj betlém, od roku 2022 také 
v letní verzi. Jeho autorkou je výtvarnice, ilustrátorka, 
řezbářka, loutkářka a betlémářka Jarmila Haldová, rozená 
Havlíková, o jejíž rodině už Hanka Homolová na stránkách 
Zpravodaje (číslo 51 a 52) psala. 

V krátkosti uveďme, že to byla právě maminka paní Haldové, 
akademická malířka, ilustrátorka a loutkářka Jarmila 
Havlíková (1923–2014), která do kapličky na náměstí
k 400letému výročí vzniku obce před 23 lety věnovala obraz 
archanděla Michaela. Tatínek Václav (1921–1996) se 
věnoval scénografii, učil loutkařinu a rovněž, jako jeho žena, 
spolupracoval s čs. animovaným filmem a televizí. Také bratr 
paní Haldové, Mikuláš, se věnuje loutkám, je truhlářem, 
řezbářem a restaurátorem. 

Rodina Havlíkových, respektive Mikuláš Havlík, stále 
chalupu na Zlatém návrší vlastní. Sem paní Haldová přes 20 
let jezdila. Poprvé v roce 1951, kdy ji tam coby půlroční dítko 
na krku vynesl Jaroslav Zděnek ze Zlatého mlýna. Paní 
Haldová, matka čtyř synů, od půlky 70. let žije a tvoří
v Sedloňově v Orlických horách, na jehož obecním úřadě 
mají výstavu jejích prací Paní Cyrusová mě s paní Haldovou . 
zkontaktovala a já díky tomu dostala možnost si s ní po 
telefonu popovídat a svolení její krásný betlém ve Zpravodaji 
představit. 

Na zimní verzi, která je sesazená ze čtyř vystřihnutých pásů
a stojí sama o sobě, vidíme kostel sv. Michala, faru a kapličku 
v Dolním Dvoře. Nalezneme zde ale také právě Jaroslava 
Zděnka, bývalého předsedu MNV, a dřevaře vezoucí na 
rohačkách klády – to jsou Beránkovi z Kotle, kteří sváželi
i rezonanční dřevo na hudební nástroje a později odešli do 

pan Josef Zámečník
paní Miluše Pajerová
paní Marta Novotná
paní Miloslava Neumannová
paní Alena Zítková.
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Německa. Jsou tam také dva členové betlemářského spolku, 
kteří nemají s Dolním Dvorem nic společného, ale v roce 
vzniku zimního dolnodvorského betléma umřeli. Jeden byl 
předseda celorepublikového Českého sdružení přátel 
betlémů Radko Weigner a druhý loutkář, výtvarník
a předseda pražského spolku František Valena. Tento betlém, 
který je již bohužel rozebrán, vytvořila paní Haldová pro 
pražský klub betlémářů, kteří jej nechali vytisknout.
 
Na letním betlému, jehož jednotlivé části se po vystříhání 
mohou opatřit špejlemi a zapíchat třeba do polystyrénu, 
poznáme na tzv. dálině (nejzazší části nejdále od diváka) 
Sněžku, Žalý a z Dolního Dvora kostel, faru a kapličku
sv. Michala. Je tam ale i Zvonička, chalupa cestou na 
Tetřevky. Paní Haldová však do betléma, na pás, který se 
klade před dálinu, zakomponovala i oblíbená místa svého 
současného bydliště v Orličkách – zříceninu hradu Frymburk 
v Novém Hrádku a kostel s farou v Sedloňově. Konkrétní 
osoby z reálného života tu nenajdeme. „Zelený“ betlém 
dělala paní Haldová pro soukromou osobu, která ale dovolila 
jejo následný tisk. Můžete si ho koupit v lánovském 
infocentru. Oba betlémy jejich autorka věnovala obecnímu 
úřadu v Dolním Dvoře. 

Pro paní Haldovou to v Dolním Dvoře bývaly prý 
nejnádhernější prázdniny. Měla tu i kamarády, se kterými 
trávila celé léto. Hodně znala samozřejmě lidi z nejbližšího 
okolí, tzn. Zděnkovy a rekreanty z Apaluchy. Oblíbeného 
měli i pošťáka pana Novotného. K Beránkovým chodili do 
Kotle pro mléko, protože drželi krávy. Chodili pro něj ale i na 
Tetřevky. Pěstovali jahody, rybíz, i kedlubny a salát. A jinak 
kytičky.

Na chalupu jezdili také v zimě na lyže. Když jednou hodně 
zapadli sněhem a zimní prázdniny se stále prodlužovaly, 
pobyli tu nakonec tři neděle v kuse. Když pro ně tatínek 
přijel, nechal auto v Rudolfově na parkovišti a prohazovalo 
se až k hospodě. To v létě se dojelo až pod chalupu. 

Na indikační skice z roku 1842 lze vyčíst, že na propojených 
loukách okolo Zlatého mlýna stávalo šest domů a nedaleko 
ještě jednotlivě tři domy (včetně Zvoničky), plus o kousek 
dál Godrovy domky. Po válce, po vysídlení původních 
obyvatel, ale byla tendence zapadlejší kouty zalesňovat
a nejinak tomu bylo i zde. V 50. letech někdo rozhodl o tom, 
že by se zdejší chalupy měly zlikvidovat a všechno se zalesní. 

Něco bylo osázeno smrčky, okolo chalupy Havlíkových pak 
hospodářsky nepříliš použitelnou olší. Majitelé chalup 
vlastnili jen své domy, pozemky okolo ne. Havlíkovi se 
aspoň snažili porost olší od domu zatlačit. Dnes se doba 
změnila a lesníci KRNAP leckde uvažují o likvidaci takto 
vzniklých porostů na bývalých lučních enklávách. 

Nejmíň na čtyři již neexistující domy si paní Haldová 
pamatuje. U zaniklé chalupy nad Havlíkovými byl pramen 
vody a třešeň, kterou chodili česat. Takové „poloptačí“ třešně 
prý byly u všech chalup. Vodu brali z pramínků u své chalupy. 
Byl od ní výhled na louku u Tetřevek a do kraje až skoro ke 
Studenci.

Karolina Boková

Proč Josef II. zakázal betlémy?
Betlém – to je rovněž nejstarší dochovaná vánoční tradice.
Je doloženo, že již v roce 1560 jezuité pro lid pospolitý 
postavili první betlém. Důvod byl zřejmý, postavením 
betlému vyřešili jezuité problém, v jakém jazyce předčítat 
příběh narození Krista v tehdejší mnohonárodnostní Praze. 
Stavění betlému se pak zvolna rozšířilo do většiny našich 
kostelů. Farnosti se dokonce předháněly, která bude mít 
betlém větší a pompéznější. Čas Vánoc se tak stal místo času 
k zastavení a zamyšlení časem stresující stavby betlému
a řevnivosti sousedních vesnic. Půtek a závisti bylo tolik,
že osvícený rakouský císař Josef II. vydal v roce 1782 edikt, 
kterým zakázal vystavovat betlém v kostelech jako „způsob 
připomenutí narození Páně církve nedůstojný a přímo 
dětinský“. Prostý lid, sedláci, řemeslníci a měšťané si však 
na betlémy zvykli, a tak je přestěhovali do svých příbytků.
Ti bohatší zakoupili rozměrné kostelní betlémy, jejichž 
figurky byly vysoké i 1 metr. Jiní se zase obrátili na známé 
řezbáře, aby jim vytvořili malé kopie velkých betlémů, a ti 
nejchudší hledali možnost, jak k domácím betlémům přijít co 
nejlevněji. A tak si v mnohých oblastech začali učitelé, 
studenti i vyučení malíři přivydělávat kreslením betlémů na 
papír nebo na lepenku, které se pak vykrojovaly nebo si je 
sami zákazníci vystřihli. Tak někdy kolem roku 1790 vznikly 
první papírové betlémy na našem území. Zjednodušeně 
řečeno, je možné stanovit 5 typů betlémů, a to adventní, 
vánoční, tříkrálový, hromniční a pašijový.

(Zdroj: www.vanocnibetlem.cz/zamysleni_betlemy.htm)

V sobotu 31. srpna jsme se tradičně rozloučili s prázdninami 
a jako každý rok jsme se sešli v areálu Ski Family Dolní Dvůr. 
Tento den se nesl v duchu oslav, protože rok 2024 znamená 
pro naši jednotku dobrovolných hasičů výročí 140 let
od jejího založení. Proto bylo připraveno slavnostní zahájení
a ocenění členů jednotky za přítomnosti místostarosty 
Dolního Dvora a 1. náměstka starosty dobrovolných hasičů.

Tentokrát jsme se nechali inspirovat tématem záchranných 
složek, a tak se děti mohly v soutěžích vžít do rolí policistů, 
detektivů, hasičů a zdravotníků. Svoje vybavení nám přijel 
ukázat člen Horské služby a členové Červeného kříže, 
kterým ještě jednou děkujeme za ochotu.Zimní betlém

http://www.vanocnibetlem.cz/zamysleni_betlemy.htm)
http://www.vanocnibetlem.cz/zamysleni_betlemy.htm)


Na své si přišli i dospělí, kteří se mohli 
stát porotci v soutěži o nejlepší 
dolnodvorský koláč. A aby se jim lépe 
hodnotilo, přijela zahrát country 
skupina Naboso, kterou postupně 
vystřídaly skupiny 2Night, Jam and 
Bazar a Čipřido. Mezi tím atmosféru 
okořenilo překvapení v podobě ohňo-
stroje.

I když nám dopolední přípravy narušil 
výpadek elektrického proudu a vzápětí 
déšť, myslím, že se závěr léta vydařil.

Tímto bych chtěla poděkovat všem, 
kteří se podíleli na přípravách. A také 
děkujeme – Flooor, Stavaři Krkonoše, 
GREENBOSS, Hobby G, Chemo-
pharma, Richter+Frenzel, Ivan Riško 
reality-finance, Rehabilitace Lánov
a Penta Hospitals, kteří nás materiálně 
podpořili. 

Nikola Pokorná

Dne 31. srpna proběhl v naší obci jako 
každoročně Den obce. Letos byl spojen 
s oslavou 140. výročí založení SDH 
Dolní Dvůr. Na naši oslavu také 
dorazili kolegové z Čisté v Krkono-
ších, Vrchlabí 3, Dolní Branné a ze 
sousedního okresu hasiči z SDH Nové 
Lesy. Za OSH TU dorazil 1. náměstek 
starosty RNDr. Mgr. Ing. Petr Lukáš, 
který nám za vše poděkoval, popřál 
mnoho dalších let v trvání sboru
a slavnostně nám předal stuhu na náš 
prapor. Při této příležitosti byli oceněni 
dva naši členové Jiří Hrodek a Jiří 
Strnad za dlouhodobé působení
u našeho sboru. Poté už pokračoval 
program Dne obce. Touto cestou bych 
chtěl poděkovat všem, kteří se na celé 
akci podíleli. V první řadě děkujeme 
obecnímu úřadu za spolupráci a 
zajištění zábavy při pořádání Dne obce, 
dále také členům našeho sboru a jejich 
rodinám za výborný chod, který se 
týkal příprav a zajištění občerstvení,
a v neposlední řadě bych rád poděkoval 
dobrovolnicím za přípravu zábavy pro 
děti. Nesmím také zapomenout na 

Family Skiareál Dolní Dvůr za propůj-
čené prostory k pořádání akce. I přes 
menší komplikace se nám tento 
významný den povedl a moc se těšíme 
na další setkání.

Děkujeme, velitel Milan Přívratský
a SDH Dolní Dvůr

 

Krkonošský lyžařský běžecký ráj 
(KLBR) využívají v zimní sezóně 
tisíce běžkařů.

V úseku půldruhého kilometru mezi 
Tetřevími Boudami a Lesní boudou je 
zaznamenáván každoročně velmi čilý 
pohyb uživatelů strojově, dle klimatic-
kých podmínek pravidelně upravo-
vaných lyžařských běžeckých stop 
projektu KLBR a běžkařů začátečníků 
ze základních, středních i vysokých 
škol.

Studenti na zimních kurzech tu na 
ideálním terénu absolvují výuku jízdy 
na běžkách. Upravovaný úsek má 
výhodu, že vede vedle stávající asfal-
tové cesty pro zásobování, na bezlesé 
trase nad vedením plynu. Sportovci se 
nepohybují na místech smíšeného 
provozu. Vozidla trasu neničí a běžkaři 
nikomu nepřekáží. 

K tomu Ing. Jiří Vancl, někdejší 
starosta Lánova a spolupracovník 

krkonošského Svazku měst a obcí, 
konkretizuje: „Já na běžky do této 
lokality ve střední části Krkonoš mezi 
Špindlerovým Mlýnem a Pecí pod 
Sněžkou často jezdím. Bavím se
s rolbaři a upravené lyžařské stopy 
využívám. Tento úsek má jistou terénní 
nepříjemnost. Voda ze svahu Liščí hory 
stéká na trasu bezlesí a pokračuje do tří 
propustků pod asfaltovou komunikací, 
kam se musí dostat přes terénní 
sníženiny v trase pro běžkaře. Před 
pětadvaceti lety bývalo v zimě sněhu 
dost a nebyl problém, aby rolba 
sníženiny sněhem zahrnula. Posled-
ních několik zim sníh na zahrnutí 
chyběl. Mostky ze smrkové kulatiny, 
které jsme zhotovili před patnácti lety, 
dosloužily, propadly se a také bránily 
průtoku vody. Běžkaři byli nuceni se 
této části vyhýbat. A tak jsem inicioval, 
v součinnosti a ve spolupráci se správci 
KRNAP a s chlapy z Lánova a Vrchlabí, 
ze dřeva, které nám věnovala Správa 
KRNAP, vybudování mostků nových. 

Ochrana přírody nám nebránila
a stanovila své podmínky. Proto jsme 
letos odstranili původní zbylé dřevo
a připravili nové „lože“ pro nosné 
prvky. Následně pan Martin Mikule
z Dolního Dvora přivezl kulatinu
a pomohl nám nosné prvky uložit do 
připravených míst. A nakonec v partě 
pěti lidí jsme dokončili vše potřebné. 

Rád bych poděkoval všem, kteří spolu-
pracovali na přípravě a realizaci. 
Oslovili jsme firmu GasNet, vlastníka 
plynovodu pod běžeckou trasou,
a požádali o povolení. S Radkem 
Vichem, koordinátorem úprav a zna-
čení KLBR ze Svazku Krkonoše, jsme 

Příprava bílé stopy pro běžkaře - Tetřeví boudy,
foto z archivu Jiřího Vancla.
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projednali s pracovníky Správy 
KRNAP podmínky.

Parta lidí – Václav Šnajdr, Bořek 
Jakubec, Vláďa Šimek, Mirek Hájek
a moji vnuci Bóďa a Jonáš provedli,
co bylo třeba.

Děkuji ochráncům přírody Správy 
KRNAP za vstřícné jednání i za 
materiál, který věnovala firmě GasNet, 
Svazku Krkonoše za finanční úhradu 
dopravy materiálu a majitelům Lesní 
boudy, u které jsme mohli parkovat
a vždy se dobře najedli,“ uzavřel Jiří 
Vancl. 

Dáša Palátková

Jedná se o číslo popisné 99. Díky knize 
Příspěvky a opisy listin z roku 1937 
Wenzela Rennera, starosty a kronikáře 
obce Niederhof, se můžeme podívat
na seznam jeho držitelů.

Je doloženo, že prvním majitelem byl 
Franz Burkert. Dalším majitelem byl 
od roku 1789 Johann Schöbel, po něm 

byl od roku 1806 vlastníkem Johann 
Jüngling, roku 1833 Wenzel a Marie 
Erben, od roku 1857 byla majitelkou 
Karoline Erben, v roce 1859 žil v tomto 
domě Franz Bittner, v roce 1899 dům 
obýval Johann Jakel a od roku 1920
v něm žili Rudolf a Josefa Renner.

Po druhé světové válce byl dům 
přidělen Antonínu a Marii Kiripol-
ským, později paní Maškové. Dalšími 
majiteli se stali manželé Šťastníkovi. 
Do roku 2023 v domě žil syn, pan Jiří 
Šťastník. Škoda, že se nedočkal dnešní 
podoby domu opraveného panem 

Kružliakem a firmou pana Radka 
Bajera.

Opravy se časem dočká také pode-
zdívka chalupy.

Podle dostupných pramenů 
vypracovala Hana Homolová

Ve dnech 19. a 20. října 2024 proběhla 
na obecním úřadě v Dolním Dvoře 
úspěšná akce Swap / Výměna oblečení 
Tato událost se setkala s velkým 
zájmem a účastí mnoha z vás, kteří 
přišli vyměnit oblečení, hračky a další 
předměty.

Swap nám všem poskytl skvělou příle-
žitost k tomu, abychom dali nový život 
věcem, které už nepotřebujeme, a záro-
veň jsme si mohli domů odnést něco 
nového a užitečného. Tímto způsobem 
jsme nejen přispěli k udržitelnějšímu 
životnímu stylu, ale také jsme se mohli 
setkat a navázat nové kontakty.

Děkujeme všem, kteří se zúčastnili
a přispěli k úspěchu této akce. Těšíme 
se na další podobné akce v budoucnu.

Lenka Máslová
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Setkání u kapličky sv. Huberta v Dolním Lánově.

Den obce spojený s oslavami 140. výročí založení SDH v Dolním Dvoře.

Den obce - soutěže pro děti a soutěž o nejlepší dolnodvorský koláč. Swap - výměna oblečení.
Úpravy běžecké stopy

a ti co provedli co bylo třeba.

Memoriál Luboše Losenického.

Vzpomínka na zesnulé 2. listopadu. Oprava kostelní věže po zářijové vichřici.Údržba místních komunikací
- protipovodňová opatření.

Memoriál Luboše Losenického. Halloween v Dolním Lánově.

Setkání u kapličky sv. Huberta v Dolním Lánově.
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